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Sosialidemokraattisen EdusKuntaryhmäa valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin pamckivaliokuanan huoneessa eduskun-
tatalossa 16 pnä huhtikuuta 1941. Kokous alKoi kello 13,50. Saa-
puvilla olivat: Bryggari,HaKkila,Kilpi,Komu,Kulovaara,Kuusisto, 
Lehtokoski,Lepis tö,Linna,Lonka inen,SalmenoJ a,Syr Jänen,Tanner, 
Tolonen,Welling ja Aattela sekä ministerit Fagerholm,Pekkala 
ja Salovaara ja puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta johti Tanner 
ja pöytäicirjan kirjoitti Aattela. 

Jatkokäsittely. 
•.än&än pidetyssä v.v. kokouK-
yä. 
ivan oikeaa kuvaa nikkeli-
lta on tehty paljon myön-
ktajasta. Ei voida suostua 
näläinen, sillä jos niin 
nettämiseen. Asian johdos-
leuvostoliiton välillä.Pää-
se on käsiteltävä erilli-

r. 

iketellut myös suuntautumis-
.essä ei tähän seikkaan oli-

n huomioiminen kytkeytyy 
Oli sitä mieltä, että so-
tulleita vaikutuksia oli-

Lsikiveen, joka on kokenut 
politiikko. Verraten pienen asian takia ei ole pantava suurem-
pia asioita vaaraan. 

Salovaara: En ymmärrä mistä johtuu se kiire, jota tä-
män kysymyksen käsittelyssä pitäisi noudattaa. Pääministerin 
äskettäin eräässä tilaisuudessa antama selonteko sai minut 
vakuuttuneeksi siitä, että asian käsittelyllä ei ole Kiirettä. 

'nVelling: Toveri Pekkala on ollut oikeassa tuodessaan 
tämän asian v.v. käsiteltäväksi. Kyseessä ei ole mikään haus-
ka asia. Nikkelikysymyksellä on poliittinen tausta. On hyvin 
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Sosialidemokraattisen EdusKuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin pamckivaliokunnan huoneessa eduskun-
tatalossa 16 pnä huhtikuuta 1941, Kokous alKoi kello IS,30» Saa-
puvilla olivat: Bryggari,HaKkila,Kilpi,Komu,Kulovaara,Kuusisto, 
Lehtokoski,Lepis tö,Linna,Lonkainen,Salmenoja,Syrjänen,Tanner, 
Tolonen,Welling ja Aattela sekä ministerit Fagerholm,Pekkala 
ja Salovaara ja puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta johti Tanner 
ja pöytäKirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Pekkalan selostus- jatkokäsittely. 

Jatkettiin toveri Pekkalan tänään pidetyssä v.v. kokouk-
sessa esittämän selostuksen käsittelyä. 

Tanner: Peiutala ei antanut aivan oikeaa kuvaa nikkeli-
kysymyicsen kehityicsestä. Suomen taholta on tehty paljon myün-
nytyicsiä. Nyt on vain kiistaa pääjohtajasta. Ei voida suostua / 
siihen, että pääjohtajaKsi tulisi venäläinen, sillä jos niin 
kävisi, niin se johtaisi Petsamon menettämiseen. Asian johdos-
ta ei syntyne iconfliKtia Suomen ja Neuvostoliiton välillä.Paa-
sikiviKysymys on toinen asia, joten se on käsiteltävä erilli-
senä. 

Kilpi: Toveri Pekkala on kosketellut myös suuntautumis-
ta Saksaan, mutta tämän asian yhteydessä ei tähän seikkaan oli-
si puututtava. 

Pekkala: Saksan kannanottojen huomioiminen kytkeytyy 
nikkelikysymykseen hyvin kiinteästi. Oli sitä mieltä, että so-
pimus olisi jo tehty ellei ulkoa päin tulleita vaikutUKsia oli-
si huomioitu. Sanoi luottavansa Paasikiveen, joka on kokenut 
politiikko. Verraten pienen asian takia ei ole pantava suurem-
pia asioita vaaraan. 

Salovaara: En ymmärrä mistä johtuu se kiire, jota tä-
män kysymyksen käsittelyssä pitäisi noudattaa. Pääministerin 
äskettäin eräässä tilaisuudessa antama selonteko sai minut 
vakuuttuneeksi siitä, että asian käsittelyllä ei ole Kiirettä. 

»Velling: Toveri Pekkala on ollut oikeassa tuodessaan 
tämän asian v.v. käsiteltäväksi. Kyseessä ei ole mikään haus-
ka asia. Nikkelikysymyksellä on poliittinen tausta. On hyvin 
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oireellista se, että Saksan taholta ei Suomelle ole annettu 
selvää tukea, Toimitusjohtajakysymys on pieni asia. Olisi 
koetettava saada Paasikivi pysymään Suomen lähettiläänä Mos-
kovassa. Hän on siellä suosiossa. 

Bryggari: Olen sitä mieltä, että joutuisimme yksinäm-
me panemaan vastaan, jos konflikti syntyisi. Vuoden 1959 
tapaukset toistuisivat. Täällä on sanottu demagogiaksi sitä, 
että on puhuttu myös suhtautumisesta Saksaan. Se on kuiten-
kin asia, josta tämän kysymyksen yhteydessä on puhuttava. 

Pekkala: Salovaaran lausunnon johdosta on minun sa-
nottava, että olen pitänyt tarpeellisena ottaa tämän asian 
kiireellisenä käsiteltäväksi ryhmän v.v. koska hallituksen 
ulkoasiainvaliokunta kokoontuu kohdakkoin tämän asian joh-
dosta. 

Salmenoja: Nikkelikysymys on vakava asia. Paasikivi 
on aikoinaan esittänyt epäonnistuneita lausuntoja. On vaikea-
ta määritellä kantansa tässä asiassa, koska kaikkia asiaan 
vaikuttavia tekijöitä ei ole tiedossa. Pitäisi saada jomcin-
lainen tae siitä, että ryhmämme ei jäisi kannanottoineen yk-

sin. 
Salovaara: Mainitsi kuulleensa pääministerin ja ul-

koministerin selostuksen eilen illalla. 
Tanner: Asian johdosta on jo vuoden verran kesKUS-

teltu. Suunniteltu vastaus ei vielä mertcitse lopullista hyl-
käystä. 

Pekkala: Molotov vaatii selvää vastausta: jaa taikka 

ei. Sopimus syntyy, jos toimitusjohtajakysymyksessä annetaan 
perään, 

Aattela: Ymmärrän varsin hyvin toveri Pekkalan kan-

nan tässä asiassa. 
Keskustelun päätyttyä todettiin, että ¿cosKa toveri 

Pekkalan tarkoituksena oli kuulla v.v. jäsenten mielipitei-
tä, niin asiasta ei tehdä päätöstä, 

V a s i : 

Puheenjohtaja. 

»1 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta. Joka pidet-
tiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 16 pnä huhtikuuta 1941. 
Kokous alkoi kello 13. Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: 
Andersson,G.,Hakala,Lindström,Malmivuori,Peltonen,k.H.,Peltonen,0., 
Raatikainen,J.,Reinikainen,Turkia,Wirtanen ja Voionmaa. Puhetta 
johti Tanner ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

i 

1 §. 
Valtalaki. 

Otettiin Käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen valtalakiin 
siinä tapauksessa, että lakiesityksen 1 §:n 6 kohtaa (koskee työn-
seisauksia) ei saataisi eduskuntakäsittelyssä lakiesityksestä 
poistetuksi. 

Puheenjohtaja Tanner selosti asiaa, sekä palautti ryhmän 
jäsenten mieliin, että ryhmälle oli lähetetty valtalakia koske-
via kirjelmiä, jotka oli esitelty ryhmälle 20/5-41 pidetyssä ryh-
mäkokouksessa, ja joissa vastustetaan työnseisauksia koskevan koh-
dan lakiin ottamista ja lisäksi eräissä kehoitetaan estämään val-
talakiesityksen hyväksytyksi tuleminen.(Kirjelmät liitteenä ryhmän 
pöytäkirjassa 20/5-41.) 

Valmistava valioKunta ehdottaa, että 11/5-41 tehdyn ryh-
män päätöksen mukaisesti koetetaan lakiesityksestä,sen ollessa 
eduskunnassa toisessa Käsittelyssä,saada poistetuksi 1 §:n 6 koh-
ta, siis työnseisauksia koskeva kohta, ja että, jos sanottua koh-
taa ei saada lakiesityksestä poistetuksi, niin esitys siinäkin 
tapauksessa hyväksyttäisiin sekä Kannatettaisiin sen käsittele-
mistä kiireellisenä. 

Tuominen: Mahdollisesti ryhmä joutuu lähtemään v.v. 
ehdottamalle tielle, minä en kuitenkaan ammattiyhdistysmiehenä 
voi olla mukana. Onko otettu selkoa maalaisliiton ryhmän suhtau-
tumisesta lakiesitykseen? Heidän taholtaan tehtäneen muutoehdo-
tuKsia. 

Bryggari: Olen minäkin ammattiyhdistysmies, mutta Kun 
muut kohdat ovat laissa tärkeämpiä kuin työnseisauksia koskeva 
kohta, niin minä, vaikka en sanottua kohtaa hyväksykään, olen 
v.v. ehdotuksen kannalla. 

Toivonen: En uskalla äänestää lakia vastaan, vaikka 
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el työnseisauksia koskevaa kohtaa saataisikaan lakiesityk-
sestä poistetuksi. Piti hyvin ikävänä sitä, jos työnseisauk-
sia koskeva kohta jäisi lakiin. Hallitus tarvitsee lisättyjä 
valtuuksia mm jukurlpäisten manttaalimiesten kurissapitä-
tniseksi. 

Tanner: Huomautti Tuomiselle, että maalaislii-
ton ryhmä ei määrää lain sisällöstä. Mikään ryhmä el nyt voi 
tiukasti pitää kiinni omista näkökohdistaan. 

Kivisalo: Yhtyi v.v. ehdotukseen. 
Halonen: Ryhmä el voi menetellä muuten kuin v.v. 

ehdottamalla tavalla. Eräs maalaisliittolainen edustaja on 
minulle lausunut, että he ovat halunneet viivästyttää valta-
lain käsittelyä jotta pika-asutuslain muutosesitys ehtisi 
ensin tulla eduskunnassa ratkalstuKsi. 

Aattela: Jos valtalaklesltystä sen toisessa käsit-
telyssä huononnetaan, niin siinä tapauksessa ryhmän on uudel-
leen otettava asia käsiteltäväksi. 

ehdotusta. 
Erich: Yhtyi Aattelan lausuntoon. Kannatti v.v. 

Penttala: Vaasan läänin eteläisen vaalipiirin 

i 

.sosialidemokraattinen piirlKokous oli samalla kannalla kun 

ryhmän valmistava valioKunta on. 
KesKustelun päätyttyä hyväksyttiin äänestykset-
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tä v.v. ehdotus. 

V a k u d e J^s 1 : 

Puheenjohtaja 

Lhteerl. 

T a r k i s t e t t u : 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän koKOUKsesta, joka pidettiin 
ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 17 p:nä huhtikuuta 1941. Kokous 
alkoi kello 19, Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviasi: Fagerholm, 
Hakala,Hakkila,Huotari,Kilpi,Kuusisto,Paasonen,PekKala,Peltonen, 
M.H•,Peltonen,O.,Salmela-Järvinen,Salmenoja,Sillanpää,Turkka Ja 
Wenman. Puhetta johti Tanner ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Lähetystö. 

RyhiiiäkokouKseen saapui Varsinais-Suomen Maanviljelys-
seuran alueen kalastajaseurojen edustajakokouksen lähetystö, 
jonka puolesta esitettiin ryhmälle kirjelmä, jossa selostetaan 
e.m. koKouksen kantaa "jokamiehen kalastusoikeutta" koskevaan 
hallituksen esitykseen, sekä lausutaan toivomus, että kalastus-
oikeuden väliaikaista laajentamista koskevaa lakiesitystä ja 
sen soveltamista Koskevaa asetusehdotusta ei hyväksyttäisi 
ehdotetussa muodossa.(Liite 1) 

Puheenjohtaja Tanner vastasi lähetystölle huomauttaen 
ensin, että maassamme on voimakkaasti vallalla mielipide,jo-
ita vaatii kalastusoikeuden laajentamista. On luonnollista,että 
eri väestöryhmät tarkastelevat asioita eri kannoilta. Maassam-
me vallitsee nyt vaikeanlaatuinen elintarvepula ja tälle sei-
kalle on asian käsittelyssä annettava merkitystä. Ryhmämme tu-
lee kiinnittämään huomiota lähetystön esittämiin näkökohtiin. 
Lopuksi puheenjohtaja kiitti lähetystöä annetuista tiedoista. 

2 §. 
•Ryhmäkuri. 

Puheenjohtaja ilmoitti, että hänelle on eräs ryhmän 
jäsen lähettänyt kirjelmän, jossa ilmoitetaan, että eräissä 
edustajille varatuissa työhuoneissa harjoitetaan epäsopivaa 
ajanvietettä, nim. korttipeliä, sekä lausutaan toivomus,et-
tä sellainen ajanvietto lopetettaisiin. 

Valmistava valiokunta on päättänyt saattaa asian ryh-
män jäsenten tietoon ja samalla esittää vakavan huomautuksen 
siitä, että edustajille eduskuntatalossa varatuissa työhuo-
neissa ei ole harjoitettava korttipeliä missään muodossa. 
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3 §• 
Plka^asutuslaln muuttaminen. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen hallituksen esi-
tykseen laiksi siirtoväen pika-asutuslain muuttamisesta. 

Puheenjohtaja Tanner ilmoitti, että ryhmän päätöksen mukai-
sesti ovat ryhmän puheenjohtajat sekä v.v. jäsen Hakkila neuvotel-
leet maalaisliiton eduskuntaryhmän sekä ruotsalaisen kansanpuolueen 
eduskuntaryhmän asettamien neuvottelijäin kanssa plka-asutuslain 
muutosesityksen johdosta. Neuvottelut ovat kuitenkin olleet jokseen-
kin toivottomia, sillä kumpikin puoli on pitänyt tiukasti kiinni 
omasta kannastaan. Ruotsalaisen kansanpuolueen eduskuntaryhmän ta-
holta on ilmoitettu kiinteänä kannanottona, että he ottavat pois 
miehensä hallituksesta ellei heidän kantansa tule hyväksytyksi.Maa-
laisliiton eduskuntaryhmä todennäköisesti on samalla kannalla. 

Tämän jälKeen puheenjohtaja selosti v.v. käytyä keskustelua, 
sekä viittasi Sosialidemokraattisen Pienviljelijäin Neuvottelukun-
nan kirjelmään (liitteenä v.v. pöytäkirjassa 17/4-41), jossa asetu-
taan sille kannalle, että hallituksen esityksestä olisi poistetta-
va 22 a §. Puheenjohtaja luki kirjelmässä esitetyt 22 a §:n pois-
tamista koskevat perustelut. 

Puheenjohtaja ilmoitti olevansa hallituksen esityksen hy-
väksymisen kannalla. Puhuja esitti myönteisen kantansa perusteluik-
si seuraavaa: l) vastlKemaahankintaoiKeuden laajentaminen hallituk-
sen esittämällä tavalla ei voine paljoakaan viivästyttää pika-asu-
tustoimlntaa, jos vain maanmittarlkunta suorittaa tehtävänsä riit-
tävän tehokkaasti ja joutuisasti} 2) vastlkemaiden hankkiminen hal-
lituksen esityksen mukaisesti tuskin tulee lisäämään tilatonta väes-
töä, ja 5) kansantaloudelliset näkökohdat puhuvat voimakkaasti hal-
lituksen esityksen hyväksymisen puolesta. 

Valmistava valiokunta ehdottaa, että ryhmä kannattaisi maa-
talousvaliokunnan jaoston ehdotusta 22 a §:n poistamisesta halli-
tuksen esityksestä. 

Jokinen: Plka-asutuslalssa on se puute, ettei siinä ole huo-
mioitu plka-asutuslain johdosta työpaikkansa menettävien vanhojen 
työläisten eläke-etua. On jouduttu siihen, että näiden vanhojen työ-
Iäisten elatuksesta ei kukaan vastaa. Tämä asla olisi järjestettävä 
siten, että luovutettaessa tila siirtoväkeen kuuluvalle tai kuulu-
ville, eläke-etu myös tällöin kapitallsoltaisiin. Puhuja oli sitä 
mieltä, että kevään kuluessa hankitut vastlkemaat ovat edistäneet 
vlljelystolmintaa. Jos vastlKemalta hankitaan toisen kunnan alueel-

Lllte ,1 rylimän kokouksen pöytäkirjaan 17/4-41. 
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S u o m e n S o s i a a l i d e m o k r a a t t i s e n 

T y ö v ä e n p u o l u e e n E d u s k u n t a r y h -

m ä l l e . 

Yarsinala-Sucmeh Maan viljely s aeur an alueen kalastajaaeu-
rojen edustajakokous, kokoontuneena huhtlkuiin 2, p:nä 1941 Tur-
kuun neuvot telemaan kalantuotantokamppalluB. järjestelyyn liit-
tyvistä kysymyksistä, kiinnitti sanotun kysymyksen käsittelyn 
yhteydessä erikoisesti huomiota paraikaa iäduskunnan käsiteltä-
vänä olevaan lakiehdotukseen väliaikaisesta kalastusoikeudes-
ta sekä sanotun lain soveltamisesta annettuun asetuaehdotuk« 
seen. Kun edustajakokouksen yksimielisen käsitykoen mukaan la-
ki- ja asetusehdotuksiin nykyisessä muodossaan sisältyy kohtia, 
jotka ovat omiaan vaikeuttamaan kalantuotantokamppailun onnis-
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tufflistAt päätti kokous lähettää lähetystön esittämään Valtloneu-
•ostolle ja iSduskunnalle Varsinais-Suomen kalastajien huolestumi-
sen asian johdosta. Tämön mukaisesti saa edustajakokous kunnioit* 
taen esittää aeuraayaai 

Sdustajakokous pitää täysin luonnollisena, että kalastuk-
semme tuotto nykyoloissa on pyrittävä kohottamaan mahdollisimman 
suureksi, mutta se ei Yoi pitää oikeana sitä, että sanottuun pää-
määrään pyrittäisiin loukkaamalla maan kalastajaväestön ikivanhaa 
oikeutta Ja etua saada rauhassa harjoittaa ammattiaan niillä ve-
sialueilla, joita kalastajat polvesta pol¥een ovat vaalien hoita-
neet Ja tuottokuntoon saattaneet. Jo tähänastinen kokemus, vaikka 
lakia ja asetusta ns. Jokamiehen kalastusoikeudesta ei vielä edes 
ole hyväksyt-^, on ehtinyt osoittaa varsin piittaamatonta menet-
telyä niitten taholta, joille laki väliaikaisesta kalastusoikeu-
desta nyt myöntäisi mahdollisuuden kalastuksen harjoittamiseen. 
On varmaa, että laki nykyisessä muodossaan hyväksyttynä johtaisi 
suureen epäjärjestykseen Ja väärinkäytöksiin kalavesillä samalla 
kun se johtaisi varsinaisen kalastajaväeatön ja väliaikaisen ka-
lastusoikeuden omistajien välillä vaikeisiin ja keskinölstä suh-
detta kärjistäviin ristiriitoihin. 

iidustajakokouksen käsityksen mukaan ei lailla ainakaan 
Lounais-Suomen saaristossa voida saavuttaa tarkoitettua tulosta 
tuottaa kalaa mahdollisimman paljon kulutukseai. On nimittäin huo-
mattava, että kalastajaväestön mielestä väliaikainen kalastusoi-
keus tekee Järkiperäisen kalavesien hoidon samoinkuin järjestyk-
sen ylläpitämisen kalavesillä mahdottomaksi, johtaen siten hälri-
»̂ ihin, jotka ovat omiaan alentamaan kalastuksen tuottoa. Näin häi-
riintyy kalan pyynti kokonaiauudesaaan Ja vähenee sen kalamäärän 
kauppaan tulo, jonka varsinaiset kalastajat muuten olisivat voi-
neet yleiseen kulutukseen toimittaa. Edustajakokouksen käsityksen 
mukaan nimittäin väliaikaisen kalastusoikeuden nojalla kalastavien 
saama kalansaalis muodostuu siksi vähäiseksi, ettei se lähimain-
kaan pysty korvaamaan niitä häiriköitä. Joita tämä laajennettu ka-
lastusoikeus aiheuttaa. 

. Lounals^duonen rannikolle .onVsuunnitO;Lta per̂ ^̂  koi-
mattasataa kala«d(aatilaa. Joista,oss, oAtJo vaXmiim. jS^irtoväkf^ 
kuuluviata kalastajista.onkin hu,omattava 04a jo viipe Ĵ esQjV.tä̂ J.fih-
tien .h£u:*jolttaaut ammattimaista kalastusta. Kun asutujs. jo ,ez^e0tään 
oli tiheä Ja kun vsursinalnen. kalaatajaväestö aananaikaisaetl on.(te-
hostanut kalaatustaan, on kalastus, jo . nyt ollut voimapexäiaempl kuin 
normaaliaikana« lisääntyen edelleenkin luonnollisesti sitä.mokaa 
kuin tähän maakuntaan sijoitettaville siirtoväkeen kuuluvUlt )ca-
lastajllle saadaan uudet tilat järjestettyä« On tällöin selvää, et-
tä tilattomien kalastajien mukaantulo lounaisrannikon l^avesUle 
väliaikaisen kalastusoiksuden nojalla tulee aiheuttamaan loyös siir-
toväkeen kuuluvien ammattikalastajien osalta samanläisiaia valkeita 
ristiriitoja kuin edellä Lounais-Suomen rannikon varsinaisen kalas-
tajaväestön kohdalta on esitetty. 

iidustajakokous kiiniilttää vakaiaa huomiota myös niihin hait-
toihin, joita ns. Jokamiehen kalastusoikeus tuo mukanaan työmarkki-
natilanteeseen. Työvoiman puute ainakin maakuntamme rannlkkoalueel-

» 

la on Jo nyt hyvin suuri Ja varmasti tilanne yhä vaikeutuu, koska 
monet niistä, jotka aikaisemmin ovat hakeutuneet oman rannikkoseu-
tunsa tarjoamille työpaikoille, eivät nyt halua sitä tehdä, koska 
aikovat tulevan (tulevan) kevään Ja kesän aikana kokeilla kalastaji-
na. Tästä on Jo nyt esimerkkejä todettavissa. Tällaisen tilanteen 
muodostuminen on omiaan vakavasti uhkaamaan niitten maa- ja metsä-
taloustöiden suorittamista, jotka niin rannikkoseudulla kuin muual-
lakin maassa joka tapauksessa o2Isi ajallaan suoritettava, fidelleen 
on varmaa, että väliaikaisen kalastusoikeuden hyväksyminen nykyi-
sessä muodoetjaan, edellämälnitun ryhmän lisäksi, nykyisestä kalan 
hintatasosta Johtuen houkuttelee väkeä etäämpääkin oleilemaan me-
rien äärille kalaan. Jossa voivat kyliä helpolla elää itse kesän 
Ihyödyttämättä tänä vaikeana aikana ketään ja tuoAatta juuri nimek-
sikään kalaa yhteiskuntammsf talouksiin. 

Kiinnittäessään huomiota niihin vaikeuksiin Ja ristirii-
toihin, joihin edustajakokouksen käsityksen mukaan lain vällalkal-
ĵ eata kalastusoikeudesta siihen liittyvine asetuksineen hyväkayml-
len sellaisenaan johtaiai, kokous samalla julkitoi myötämielisen 
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suhtautuoiaonoa allrtoväiin kalaatukseen« kun se tapahtuu ehdotetua 
aa säännöatellyeaä muodoäaa vadenoalotajaln jan kaasanhuoitolauta-
kuntl« nyötöTalkutukaellm. Ĵ yöakään ai kokoukaen nlaleatä tänä ah. 
taana aikau ole aateitä allia, että Joitakin määrättyjä alueita | 
kyläkbitien tai yksityisten vedestä voidaan paikallisen kanaanhuol 
tolautakunnan kanssa sovittaessa erottaa Ja määrätä yhteiseksi Jo-
kamiehcn kalastusiilueeksi Ja etenkin sellainen resl tai vesialue, 
Jossa ei lainkaan tai hyvin vältäsaä määrässä harjoitetaan yleiseen 
kulutukseen tulevan kalan kalastusta* Sen aijaaa ei kokous voinut 
pitää oikeaan osuneena väliaikaisen kalastusoikeuden î yöntämlstä 

f 

siinä muodossa Ja laajuudessa kuin nyt käsiteltävänä olevassa la-
kiesityksessiä ehdotetaanI sillä käytännössä tulee olemaan täysin 
mahdotonta valvoa, että ns* Jokamiehen kalastus tapahtuisi lain Ja 
asetuksen määräiimällä tavalla. On nimittäin varmaa, että erikoises-i 
ti asetuksen 1* Ja 4* :ssä annetut määräykset käytännössä Jäisi-
vät miltei pelkäksi kuolleeksi kirjaimeksi, Johtaen tästä syystä*k 
laatukaan väärinkäytöksiin Ja samalla vaikeisiin ristiriitoihin tä 
män uuden kalasta Ja Joukon Ja varsinaisten kalastajien välillä. Kri 
kolsesti kiinnitti kokous huomiota myös asetuksen siihen kohtaan, 
Joka oikeuttaa tämän lain mukdL sen uuden kalastajan myymään sen 
saaliinosan, Jonka hän on satunnaisesti sa:mut yli k0titarpeen,k03-
ka sanotun kohdan asetukseen ottaminen käytännössä laajentaisi vä-
liaikaisen kalastusoikeuden perusteella tapahtuvan kalastuksen seL 
laisiin muotoihin, Joista ei itse lain mukaan ole kysymys. 

iSdustaJakokous haluaa erikoisesti kiinnittää huomiota myös 
siihen, että Varsinais-Suomen Maanviljelysseuran alueelta tuotata= 
tällä hetkellä kalaa enemmän kuin minkään muun seuran alueelta. 
Näin ollen ei voine tuntua oudolta, että lounaisrannikon kalastaja 
väestö, samalla kun se katsoo käsiteltävänä olevan lakiehdotuksen 
Jo sinänsä loukkaavan se oikeuksia, se\iraa huolestuneena lakiesi-
tyksen käsittelyä nimenomaan myös sen tähden, että lain nykyisessä-
muodossaan hyväksyminen on omiaan vaikuttamaan lamauttavasti kalas 
tajisn mielialaan Ja heidän haluunsa yrittää kokemuksiinsa perus-
tuen tuottaa, kuten tähänkin asti, lounaisrannikon kalaveailtä mah 
dollisimman paljon kalaa.kulutuskeskuksiin. Nämä psykologiset teki 

Jät Ja niihin liittyen lakiesityksen hyväksynisan edheuttsmat risti-
riidat Ja ammattikalastajien elinkeinon harjoittamisen häiriintymi-
nen vaikuttavat kokouksen käsityksen makaan kalastuksen tuoton pie-
nen tyrni aeen eli aivan päinvastoin kuin mihin lailla pyritään. 

Edelläesitettyihin seikkoihin viitaten saa Tarainaia-Suomen 
Maanviljelyaaeuran alueen kalaatajaseurojen eduatajakokoua, toivoen 
arv. iSduskuntaryhmän myötävaikutusta asiassa, kunnioittaan eaittää, 

että käaiteltävänä olevaa lakieaityatä väliaikai-
aeata kalastusoikeudesta Ja sanotun lain soveltamisea-
ta annettua asetusehdotusta ei ainakaan nykyisensä muo-
dossaan hyväksyttäisi, 

* 

että mikäli kalastusmahdollisuuksien laajentamista 
todella pidetäön välttämättömänä, lakiin Ja asetukseen 
ennen niitten lopiaiista hyväksymistä tehdään muutokset 
niitten periaatteiden mukaisesti. Jotka edellä on esi-
tetty. 

Turussa, huhtikkun 9. pinä 1941. 

iidustajakokouksen valtuuttamina: 

j 

l 
•ii 

ih 

1 

. - I 

i] 
k- i 
h-, I 

u 



ta ei sellaista kuitenkaan voida puoltaa,vaan sitä on päin-
vastoin vastustettava. Vastlkemaakysymys el ole niin suuri 
asia kuin eräät tahtovat välttää. 

Lepistö: Vastikemaan hanklntaolKeuden laajenta-
minen viivästyttää siirtoväen pika-asutustolmlntaa noin yh-
dellä vuodella. Esitti erältä numerotietoja väittämänsä tuek-
si. Pika-asutustolmikunnat aiheuttavat valtiolle varsin suu-
ria menoja, joten toiminta olisi saatava mahdollisimman no-
peasti päätetyksi. Heikossa taloudellisessa asemassa olevat 
joutuvat kiusaukseen myymään maansa vastlkemalksl ja heistä 
itsestään tulee tilattomia. Tuntuu mahdottomalta, että ryhmä 
hyväksyisi 22 a §:n. Plka-asutuslakla säädettäessä pidettiin 
tärkeänä sitä, että pika-asutustoiminta saataisiin mahdolli-
simman pian suoritetuksi,ja että maata sitä varten ensi si-
jaisesti otettaisiin suurtiloista. Nämä näkökohdat kumoutui-

f 

sivat, joc 22 a § hyväksyttäisiin. 
Kulttinen: Valiuistavan valiokunnan kanta on siir-

toväelle otollinen. Mitä asian poliittiseen puoleen tulee, 
niin jos on ratKaistava maalaisliiton ja ruotsalaisen kansan-
puolueen välillä, on maalaisliitto asetettava etualalle. 

Tanner: Hallituksen esitys pitäisi hyväksyä. On 
liian paljon kuunneltu isKusanoja. Pika-asutustoiminnassa on 
tehty paljon virheitä. Myöskin korvauslaissa tehtiin virhe. 
Pelkään, että tässä asiassa jälleen tehdään virhe, jos tun-
neasioille annetaan ratkaisevaa merKltystä. Maallemme on 
varmasti hyödyllistä se, että hyvin rakennettuja ja hoidet-
tuja tilakokonaisuuksia ei lliKaa revitä rikki. Vastikemaa-
tahan saisi hallituksen esityksen mukaan hankkia vain siinä 
tapauksessa, että tilan pinta-alasta yli 15 % otettaisiin 
piica-asutukseen. Vastikemaiden hankkimisesta eivät myöskään 
siirtoväkeen kuuluvat kärsisi, sillä hehän varsin useissa 
tapauksissa saisivat valmiin tilan. Ainoa asiallinen huo-
mautus hallituksen esityksen ¿2 a §:ää vastaan on se, että 
sen hyväksyminen viivyttäisi pika-asutustolmlntaa. En kui-
tenkaan USKO, että se sitä merkitsisi. Muonamlesten asiaan 
on tässä ryhmässä kiinnitettävä huomiota. He ovat köyhiä 
ja saamattomia. 

Halonen: Jos hallituKsen esityksen 22 a § hy-
väksytään, niin pika-asutustoiminnan loppuun saattaminen 
viivästyy vuodella ja jo suoritetussa työssä tapahtuu taan-
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ruotsinkielisten kuntien tilallisille, mutta en sallisi sitä 
suurtilallisille yleensä, sillä monet heistä viljelevät huonos-
ti tilojaan. Vastlkemaiden hankinta kohottaa maakiinteistöjen 
hintoja. Mikkelissä pidetyssä sosialidemokraattisessa piiri-
kokouksessa oltiin 22 a §:n poistamisen kannalla. Tästä ei 
tule lakia, Jos 22 a § Jää esitykseen. 

Welling: Kosketteli vastlkemaiden hankintaa. Jos esim. 
uusmaalainen maanviljelijä ostaa Pohjols-Savosta rappiolla ole-
van tilan vastikemaaksi, niin Joku siirtoväkeen kuuluvista saa 
haltuunsa tilan rakennukset Ja oman osuutensa pelloista Ja met-
sästä, mutta toisille siirtoväkeen kuuluville on rakennukset 
rakennettava. Jos 22 a § hyväksytään, niin se tulee Jokatapauk-
sessa viivästyttämään pika-asutustoiraintaa. Kun pika-asutustoi-
mlnta on saatu loppuun suoritetuksi on tässä maassa toimeenpan-
ta toinenkin uusi maareformi. 

Lumme: Olen tuntenut myötätuntoa hallituksen esitystä 
kohtaan. Pika-asutuslakia toimeenpantaessa Joudutaan heittämään 
supisuomalaisia perheitä umpiruotsalaisiin kuntiin. Tämä aiheut-
taa vakavaa haittaa esim. koulukysymyKsen JärJestäu.isessä. Aina-
kin tällaisen estämiseksi olisi vastlkemaiden hankkiminen sallit-
tava. 

Pyy: Puhui maatilojen hintojen muodostumisesta. Hinnat 
ovat vastikemaa-asian vuoksi nousseet. 

Jokinen: On tahdottu väittää, että vastikemaa-asia vii-
västyttää pika-asutustoimint?ia. Tämä ei tunnu oikeen vakuutta-
valta. Olen keskustellut pika-asutustoimikuntien toimihenkilöi-
den kanssa Ja he ovat ilmoittaneet, että icuntien ja seurakuntien 
maat ovat suurimmalta osalta vielä paaluttamatta. Työtä on siis 
toimikunnilla riittävästi. Siirtoväki itse on halunut vastiiiemai-
ta. Puhui asian kansantaloudellisesta merkityksestä. 

Lehtokoski: Puhui maatyöläisten asemasta. Tästä asiasta 
olisi vielä neuvoteltava. Tahtoisin kaikille tehtävän oikeutta. 

Linna: Esitti eräitä tietoja vastikemaahanicinta-asiasta 
Jos vastikemaan hankintaoikeutta laajennetaan hallituksen esit-
tämällä tavalla, niin eräissä kunnissa käy silloin niin, että 
niiden alueella ei vastaisuudessa voida harjoittaa muuta asutus-
toimintaa. 

Lepistö: Huomautti Jokisen lausunnon johdosta, että 
hallituksen esitys, jos se sellaisenaan hyväksyttäisiin, kyl-
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lä lisää pika-asutoimikuntlen työtä. Muonamiesten asia hoide-
taan toisen hallituksen esityksen perusteella. Tämän maan po-
litiikkaa olisi hoidettava yhdessä maalaisliiton ja ruotsalai-
sen kansanpuolueen kanssa. Pika-asutuslain muutosesityksen joh-
dosta olisi vielä neuvoteltava maalaisliiton ja ruotsalaisen 
kansanpuolueen eduskuntaryhmien asettamien neuvottelijäin 
kanssa. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin 56 äänellä 14 
ääntä vastaan hyväksyä valmistavan valiokunnan ehdotus. 

Tämän Jälkeen päätettiin, että asiaa on vielä 
koetettava hoitaa neuvottelutietä. 

4 5. 
Valtalaki. 

Sen Johdosta, että pääministeri on suuren valio-
kunnan kokouksessa ilmoittanut, että hallitus pitää välttämät-
tömänä, että valtalaji on voimassa vuoden 1942 loppuun, eikä 
vuoden 1941 loppuun, kuten perustuslakivaliokunta ehdottaa, 
otettiin asla käsiteltäväksi. 

Tuominen: Nyt olisi ryhmän asetuttava sille Kan-
nalle, että ryhmä voi suostua lain voimassaoloajan pitentämi-
seen vain siinä tapauksessa, että työnseisauksia koskeva koh-
ta laista poistetaan. 

Voionmaa: On tavallaan sovittu siitä, että laki 
olisi voimassa vuoden 1941 loppuun. Olisi Kuultava minkä vuok-
si hallitus pitää välttämättömänä, että laki olisi voimassa 
vuoden 1942 loppuun. 

Syrjänen: Tästä vuodesta on enää vain muutama 
kuukausi jäljellä, on näin ollen mitä luonnollisinta, että 
laki olisi voimassa vuoden 1942 loppuun. 

Lumme: Olen vaKUuttunut siitä, että valtalakia 
tarvitaan. Työnseisauksia koskeva kohta on vähemmän tärkeä 
asia kuin leipäkysymys. Lain pitäisi olla voimassa vuoden 
1942 loppuun. 

Kulovaara: Selosti minkä vuoksi hallitus pitää 
tärkeänä, että laki on voimassa vuoden 1942 loppuun. 

Jokinen: Miten ryhmä menettelee siinä tapauk-
sessa, Jos maalaisliitto estää lain käsittelemisen kiireel-
lisenä? Tänään äänestivät suuressa valiokunnassa maalaislii-
ton ja ruotsalaisen kansanpuolueen ryhmän edustajat lain hy-
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väksymistä vastaan. Salossa ovat työläiset työnseisauksia 
koskevaa kohtaa vastaan. 

Kivisalo: Ryhmä on tehnyt päätöksensä työnseisauksia 
koskevasta kohdasta. Lain olisi oltava voimassa vuoden 1942 
loppuun. 

Pyy: Yhtyi Tuomisen lausuntoon, 
Aarniokoski: Lakia tarvitaan vielä vuonna 1942, 
Keskustelun päätyttyä päätetyin äänellä ään-

tä vastaan kannattaa lain voimassaoloajan pitentämistä vuo-
den 1942 loppuun. 

1 i'. 

H 

il 

1 I 

' P, 
I ̂  
' ! } 

' ! I ' ; I . i ' I I . 

5 §. 
OppiKoulu-uudistus. 

Keskusteltiin ryhmän jäsenen Kajalan esityksestä oppi-
koulu-uudistuksesta, 

Kajala: Tietojeni mukaan on hallituksessa tekeillä 
oppikoulu-uudistus. Asian johdosta olisi saatava neuvotella 
hallituksen meikäläisten jäsenten kanssa täällä ryhmäkokouk-
sessa, 

KesKustelun päätyttyä päätettiin, että asiaan pala-
taan myöhemmin. 

V a k s i 

Puheenjoht 

ihteeri. 

T a r k i s t e t t u : 
H 

II 



P ö y t ä k i r j a . 

SOBIalidemokraatti sen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
I 

kokouksesta, joka pidettiin pankkivaliokunnan huoneessa eduskun« 

tatalossa 17 pnä huhtikuuta 1941,'Kokou8 alkoi kello 17,40. Saa-

Duvilla olivat: Bryggari,Kilpi ,Koma.Kulovaara.Lehtokoski ,Lepls-^ 

t ö, 11 nna, Lonkai nen, He 1 ni kai nen, Syr} änen, Tanner, Toi onen, ?/el 11 ng, 

'Virtanen.Voionmaa Ja Aattela sekä ministerit Fagerholm ja Salo-

vaara. Puhetta Johti Tanner Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 

Ryhmäkuriasia. 

Puheenjohtaja Ilmoitti, että hänelle on eräs ryhmän Jäsen 

lähettänyt kirjallisen ilmoituksen siltä, että eräissä edusta-

jnie varatuissa työhuoneissa harjoitetaan epäsopivaa ajanvie-

tettä, nlm. korttipeliä, sekä lausunut toivomuksen, että sellai-

nen ajanviete lopetettaisiin. 

Asla päätettiin saattaa ryhmäkokouksessa ryhmän Jäsenten 

tietoon ja samalla esittää vakava huomautus siitä, että edus-

tajille eduskuntatalossa varatuissa työhuoneissa el ole harjoi-

tettava korttipeliä missään muodossa. 

2 §. 

Pika-asutuslaln muuttaminen. 

. Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen hallituksen 

esitykseen laiksi siirtoväen plka-asutuslain muuttamisesta. 

Tanner: Ryhmän päätöksen mukaisesti ovat ryhmän puheenjoh-

tajat Ja v.v. Jäsen Hakkila neuvotelleet maalaisliiton eduskunta-

ryhmän asettamien neuvotteli Jäin Ja ruotsalaisen kansanpuolueen 

eduskuntaryhmän valitsemien edustajain kanssa plka-asutuslain 

muutosesityksen Johdosta. Neuvottelut ovat kuitenkin olleet Jok-

seenkin toivottomia, kumpikin puoli on pitänyt tiukasti kiinni 

omasta kannastaan. Asla on tullut myöskin poliittiseksi. Nyt on 

harkittava miten asiassa olisi meneteltävä. 

Lepistö: Selosti hallituksen esitystä sekä asian Johdosta 

tehtyjä aloitteita Ja asian käsittelyä maatalousvaliokunnassa. 

Suurin kllata on syntynyt esityksen 22 a §:n Johdosta. Jaosto 

ehdottaa kalkilla äänillä Kullberg'in ääntä vastaan, että sa-

nottu pykälä esityksestä poistettaisiin. Tämän Jälkeen puhuja 
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se los t i yksl tylskoht t i iaeat l mlnkfi vnoksl jaoeton melk^lä:i-

set jäsenet ovat k .o . pykfel^ln hylkiiämlaen kannalla v i i t a -

ten samalla Sosialidemokraatt isen Plenvl l je l l i fe ' in Neuvot-

telukunnan ryhmälle Ifihettärafifin klr jelmfiän,(Kirjelmä l i i t e 

1) Eylkfiysperusteet ovat seuraavat : 

1) Vastlkemaan käyttöoikeuden laajentaminen v i iväs -

t y t t ä ä s i i r toväen p lka-asu tus ta , v ie läpä huomattavalta osal-
? f 

t a keskeyttääkln sen. 

2) Vastlkemalden käyttö tekee maatalousväestöstä uut-

t a t i l a t o n t a väestöä. 

to j a , 

3) Vastlkemalden käyttö nostaa tavattomaatl maan hln-

4) I lmeisest i läheskään kalkki v a s t l k e t l l o j e n hankkijat 

eivät onnistu ostamaan v a s t l k e t l l o j a Ja s i ten se el maanluo-

v u t t a j i e n kannaltakaan r a tka i se kysymystä muuta kuin rikkaim-

pien kohdalta. 

Hall i tuksen esityksen puolesta on e s i t e t t y e rä l t ä kan-

san ta loude l l i s i a näkökohtia. N i i l l e on kyl lä annettava arvoa. 

Er iko i ses t i on v i i t a t t u tulevan sadon turvaamiseen. Insinöö-

r i T e i t t i s e n tiedonannon mukaan a rve l l aan , e t t ä tulevaan t a l -

veen mennessä saadaan paalutustyöt loppuun s u o r i t e t u i k s i . Tä-

män mukaan o l i s i v a t p ika-asutustyöt loppuun suo r i t e t t u kesä l -

l ä 1942. Puhujan käsityksen mukaan pika-asutus työt eivät vaa-

ranna e l i n t a r v e t l l a n n e t t a . Hal l i tuksen es i tys s o t i i aikaisem-

min- hyväksytyn p ika-asu tus la in p e r i a a t t e i t a vastaan. Nuo pe-

r i a a t t e e t o l i v a t : plka-asutustoimlnta on saatava k i i r e e l l i s e s -

t i loppuun suor i te tuks i ja maata s i t ä varten on o te t tava ensi 

s i j a i s e s t i s u u r t i l o i s t a . Tämä e s i t y s kääntä is i asian päinvas-

t a i s e k s i . P i e n t i l o j a ostetaan vast ikemalksi . 

Tämän jälkeen puhuja koske t te l i asian Tool l l t t i s ta puol-

t a . Puhuja oli s i t ä miel tä , e t t ä Jos p o l i i t t i s e t syyt vaa t iva t 

j ä r j e s t e l y ä vastIkemaa-aslassa, n i in a s l a on s i l l o i n r a t k a i s -

tava k i e l e l l i s t e n näkökohtien p e r u s t e e l l a . 

Tanner: Olen ha l l i tuksen esi tyksen suhteen aivan t o i s e l -

l a kannalla kuin Lepis tö . Olen o l lu t s i i n ä mukana, e t t ä v a s t l -

kemaakysymys j ä r j e s t e t t ä i s i i n . On kyseessä suuria kansantalou-

d e l l i s i a arvoja ja n i i t ä ei s a i s i j ä t t ä ä huomiota v a i l l e . Lepis-

tö ja p i e n v l l j e l l J ä i n neuvottelukunta sanoo, e t t ä tulee uu t t a 

t i l a t o n t a väestöä vastikemaa-aslan t a k i a . Maassamme tehdään Joka 

L i i t e 1 v .v . pöytäkir jaan 17/4-41 

te -

Sos. dem. eduskuntaryhmälle. 
P / 

Kar ja la i sen maataloussiir toväen asutus on edis tynyt vars in 
llr-' 

h i t a a s t i . Tähän mennessä on t i e t t ä v ä s t i vasta vähä y l i 1.500 

vi l je lyssopimusta t e h t y . . Lainvoiman vo i t t ane i t a toimituksia l i enee 
% 

vasta n. 6.)000. Paalutuksia on sen l i s ä k s i n. 5.000. Asutus toi - • 

minta on sujunut näin he ikos t i sen vuoksi, e t t ä valmistelevat 

t y ö t veivät viimie kesänä vars inaisen kesäkauden. Vars ina i s i in 

asu tus tö ih in pääsivät pika-asutuslautakunnat vasta syyskuussa. 
* 

Kun maata on a i j o t t u o t t aa myöskin s u u r t i l a l l i s t e n mais-

t a s i i r toväen t a r p e i s i i n , a lkoi heidän taholtaan voimaperäinen 

pika-asutustoiminnan vastustus . Tällöin on e r i k o i s e s t i ha lu t tu 

hankkia ja t a r j o t a n . s . vast ikemaita. Niinpä val t ioneuvosto saa-

t i i n k i n viime vuoden kuluessa jatkamaan kaksi ker taa s i t ä mää-

räa ikaa , jonka kuluessa t ä l l a i s t a korvikemaata v o i t a i s i i n hank-
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hankkimlsajan jatkamista alna ensi syksyyn asti ja vihdo 

Sos.-dem. puolueen Pienviljelijäin Neuvottelukunta 

on käsitellyt kokouksessaan t.k. 4 p:nä hallituksen esity 

tä siirtoväen pika-asutuslain .muutoksista ja yksimielisenä k 

tanaan lain 22 a §:n johdosta haluaa sos.-dem. eduskuntar; 

alle lausua, että esitetty muutos olisi ryhmän hyljättä ma 

seuraavista syistä: 

1) Vastikemaan käyttöoikeuden laajentaminen viivö 

tyttää siirtoväen pika-asutusta, vieläpä huomattavalta os8l| 

keskeyttaäkin sen, 

2) Vastikemaiden käyttö tekee maatalousväestä uutj 

tilatonta väestöä. 
; 

k 

3) Vastikemaiden Idiyttö nostaa tavettonE, sti meoj 
* 

hintoja. 

4) Ilmeisesti läheskään kaikki vestiketilojen haJ 
Y •f 

kijat eivät onnistu ostamaan vastiketiloja ja siten se ê  

maanluovuttajien kannaltakaan ratkaise kysyniystä muuta kuin; 

rikkaimpien kohdalta. 
Sosialidemokraattisen, puolueen Pienviljelijäin NeuvI 

lukunta toivoo, että ryhmä kaikin tavoin koettaisi myötävaikuti 
« 

siihen, että pika-asutuslakia mahdollisimman nopeasti j a tl 
« 

4 « 

hokkaasti toteutettaisiin huomioonottamalla, että siinä yh-

teydessä määrätietoisesti hankitaan yhteis laitumia nyky-SuoiJ 

mäkitupalaisten tarpeisiin ja että rlnuonamiesten E^SSetili 

samalla riittävän hyvillä edellytyksillä- muodostetaan 

Helsingissä, 7 p:nä huhtikuuta 1941. 

Sos. dem. Pienviljelijäin Neuvottelukunta -
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vnoal noin 10,000 maatilan kauppaa. T^ssfci o3 o le kysymys nfiln 

"suuresta mfifcirestä. 011 s i t ä mleltf i , e t t ä hal l i tuksen esityksen 

hyvfiksymlnen e l merki ts i s i v i i v y t y s t ä pika-asutustolmlnnassa. 

-Suurin syy pika-asutustolminnan .viivästymiseen on maanmittari-

kunnassa. Vastlkemaakysymyksen j£rJestfimisestfi ha l l i tuksen e e i t -

t^mfellä tava l la l u u l i s i olevan etua s i i r t o v ä e l l e i t s e l l e e n , kos-

ka vastikemalna y leensä s a a t a i s i i n valmii ta t i l o j a . Kannatti 

22 a §:n hyväksymistä. 

'iVelllng: Hyväksyi Lepistön peruste lut . Kieltämätöntä 

on, e t tä 22 a §:n hyväksyminen v i i v y t t ä ä pika-asutustolmintaa. 

Polemisoi Tannerin lausuntoa vastaan. Si irtoväki on saatava maa-

han k i i n n i . Kysymys on suuri Ja as ia on saatava nopeasti ratkais-

t u k s i . Ryhmässä on asian p o l i i t t i n e n k i n puoli ratkaistava. S i i r -

toväki on paljon kärsinyt ja se odottaa ratkaisua. Ryhmämme e i 

o le aina näissä s i i r toväen a s i o i s s a kuljet tava t o i s t e n ryhmien 

j ä l j e s s ä . SI ole hyväksi sekään jos Jäisimme tässä as iassa yk-

sin ruotsa la i sen kansanpuolueen eduskuntaryhmän kanssa, Karja-

lan edustaj ia el voida pakolttaa hyväksymään hal l i tuksen e s i t y s -

tä . Hyhmän o l i s i hyväksyttävä maatalousvaliokunnan jaoston eh-

dotus. 

Kulovaara: Olen aina o l lu t karja la i s ten a s i o i l l e myö-

tämiel inen. Pika-asntuslaklIn j£i erä i tä puut tee l l i suuks ia , jo t -

ka o l i s i korjattava, mm. v u o k r a v i l j e l i j ä i n ja mnonamiesten a s i a 

o l i s i nyt k i i r e e l l i s e s t i hoidettava. Jos tätä asiaa hoidetaan 

'Velllngln suunnitelmien mukaan,huononee heidän asemansa. Puhuja 

o l i puheenjohtajan kannalla. 

Linna: Asettui laajahkossa lausunnossaan maatalousva-

liokunnan jaoston kannalle. Jos vastlkemaakysymys on jatkuvasti 

e s i l l ä , n i in kar ja la i se t e ivät saa vapaaehto i s i l l a kaupoil la 

hankituksi maata I t s e l l e e n . Tilojen hinnat kohoavat ja ne ovat 

jo nousseet 50 ^ : l l a . E s i t t i use i ta esimerkkejä. Ruots inkie l i s -

ten kuntien a l u e i l l a on jo entuudestaan suomenkielistäkin väes-

töä ja s i i r toväkeä on n i ih in a i j o t t u s i j o i t t a a hyvin vähän. Ruot-

s a l a i s e t tuntevat aiheetonta pelkoa tässä a s i a s s a . Sosialidemo-

k r a a t t i s e l l a ryhmällä el o le varaa lähteä ajamaan suurmaanomis-

ta ja ln as iaa . 

Reinikainen: Tämä usia ei ole lu i s tanut« to ivo tu l la ta-

v a l l a ja nopeudella. Kysymyksestä on nyt t u l l u t p o l i i t t i n e n ja 

ikävä. T o i s e l l a puo le l la ovat agraarit ja t o i s e l l a ruots inkie-

l i s e t . R u o t s i n k i e l i s i ä on jo tähän mennessä o l l u t vaikea pi tää 
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mukana h a l l l t a k a e s a u , Vfe'hemml3tölcanö&lliBiiutta on kohdel tuvö 

h e l l i e n . Asla on k u i t e n k i n v a r s i n v a i k e a , .kun m a a l a i s l i i t t o -

l a i s e t t o i s e l l a s i i v e l l e ovat Jyrkilllfci k a n n a l l a . O l i s i e t s i t -

tUvä Jonk in la inen u l o s p ä ä s y . O l i s i k o e t e t t a v a saada r u o t s i n -

k i e l i s e t pysym£fin mukana h a l l i t u k s e s s a . 

Leh tokosk i : Terveet Ja voimakkaat miehet o l i s i s a a -

t a v a t n o t t a v a a n työhön, s i i s s i i r t o v ä e n a s i a n o p e a s t i r a t k a i s -

t u k s i , On k l lnn i te t tSvfc ' huomiota Re in ika i s en mainitsemaan vfi-

hemmistijn o ikeuks ien k u n n i o i t t a m i s e e n . Myöskin muonamiesten 

a s i a a n on huomiota k i I n n i t e t t S v t ' , Ryhm£n v a l t u u t t a m i e n neuvo t -

t e l i Ja ln on nf i lhln s e i k k o i h i n n e u v o t t e l u i s s a k a j o t t a v a , 

L e p i s t ö t Vf i i t t l Tanner in lausunnon j o h d o s t a , e t t ä j o s 

v u o s i t t a i n on t e h t y 10,000 t i l a n kauppaa, n i i n v a s t i k e m a a t i l o j e n 

kaupat t u l e v a t l i e o k s i ttai£:n m^^rään. S u u r t i l o j a a su t aan s u u r e l -

t a o s a l t a h e i k o s t i , J o s v a r s i n k i n s u u r t i l o i l l a m a a t a l o u s t u o t a n t o a 

t e h o s t e t a a n , n i i n s i l l o i n saadaan t u o t e t u k s i y h t ä p a l j o n kuin 

mitä- t u o t e t t i i n ennen a l u e l u o v u t u s t a . Yast ikemaaksl hankltTi.is-
I 

t a t i l o i s t a jää osa v i l j e l e m ä t t ä , koska ne ovat huonossa kunnos-

s a , Vaikka 2E a § p o i s t e t a a n k i n , n i i n vas t ikemaa ta saadaan hank-

k i a se i t semän pälvSn ku luessa s i l t ä kun ka t se lmus on s u o r i t e t t u . 

F a l l l t u k s e n t o imes t a on v a s t l k e m a a n h a n k i n t a o l k e u t t a j a t k e t t u Jo 

kolme k e r t a a . Muonamiesten a s l a on h o l d e t t a v t i ju se j ä r j e s t y y e r i l -

l i s e n e s i t y k s e n a v u l l a . 

Sa lovaa ra : Tällfe" a s i a l l a on myöskin u l k o p o l i i t t i s t a 

m e r k i t y s t ä Ja t a i e s e i k a l l e on a n n e t t a v a a rvoa , 

"Virtanen: Asia t voidaan h o i t a a r i p e ä l l ä j ä r j e s t e l y l l ä . 

Tä t ä kysymystä t a r k a s t e l l a a n r u o t s i n k i e l i s e l l ä t a h o l l a myös kan-

s a i n suu sas l ana , M a a l a i s l i i t t o on jou tunu t Niukkasen h o i t o o n . Me 

r u o t s i n k i e l i s e t s o s i a l i d e m o k r a a t i t olemme h a l l i t u k s e n e s i t y k s e n 

k a n n a l l a , 

Voionmaa: Asia on k y l l ä p o l i i t t i n e n , mutta se on s i t ä 

enem.män s i i r t o v ä e n k a n n a l t a . Se el o le u l k o p o l i i t t i s e l t a e i k ä 

k i e l i p o l i i t t i s e l t a k a n n a l t a ka t soen n i i n m e r k i t t ä v ä kuin e r ä ä t 

p u h u j a t t ä e i l f i ovat e s i t t ä n e e t . Yhtyi maata lousva l iokunnan meikä-

l ä i s t e n j ä sen ten kan t aan . 

Keskuste lun p ä ä t y t t y ä p ä ä t e t t i i n k a h d e k s a l l a gfcnellä nel-

j i ä äfintä va s t aan ryhmälle e h d o t t a a , e t t ä 22 a § e s i t y k s e s t ä p o i s -

t e t a a n , k u t e n maata lousval iokunnan j a o s t ^ e h d o " 

V a k u u /A e k s' 

pnn^sniöiiTB-jBT^ 

» 

S o s i a l i d e m o k r a a t t i s e n Eduskuntaryhmän va lmi s t avan va l iokunnan 

kokoukses ta , joka p i d e t t i i n pankkiva l iokunnan huoneessa eduskun-

t a t a l o s s a 22 pnä h u h t i k u u t a 1941«Kokous a lko i " i t e l lo 1 4 , 4 5 , S a a p u v i l l a 

o l i v a t : B r y g g a r i , K i l p i , K o m u , K u l o v a a r a , K u u s i s t o , L e h t o k o s k i , L e p i s -

t ö , Linna , Lon^ainen, P e l t o n e n , 0 . , S y r j ä n e n , Tanner , Tolonen, Well ing 

Ja A a t t e l a sekä m i n i s t e r i Pekkala Ja p u o l u e s i h t e e r i Aa l tonen , s e -

kä k u t s u t t u n a ryhmän j ä s e n Simonen.Puhet ta j o h t i Tanner j a pöy-

t ä k i r j a n k i r j o i t t i A a t t e l a , 

1 

P i k a - a s u t u s l a i n muuttaminen. 

Sen j o h d o s t a , e t t ä maa ta lousva l iokunnan e r ä ä t meikä-

l ä i s e t j ä s e n e t ovat s u u n n i t e l l e e t v a s t a l a u s e e n l i i t t ä m i s t ä maa-
i 

t a l o u s v a l i o k u n n a n p i k a - a s u t u s l a i n muu toses i tyksen j o h d o s t a an -

tamaan m i e t i n t ö ö n , o t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i kysymys onko v a s t a -

l a u s e l i i t e t t ä v ä vaiko e i . 

P u h e e n j o h t a j a Tanner i l m o i t t i , e t t ä ryhmän a s e t t a m a t 

n e u v o t t e l i j a t ova t p i i c a - a s u t u s l a i n muu toses i tyksen j o h d o s t a 

v i e l ä n e u v o t e l l e e t m a a l a i s l i i t o n n e u v o t t e l i j a i n k a n s s a , m u t t a 

n e u v o t t e l u i s s a e i o l e s a a t u mi tään aiKaan. 

L e p i s t ö : S e l o s t i ens in k e s k u s t e l u j a a n V i lhu l an j a 

NiukKasen kanssa.Tämän j ä l k e e n hän p e r u s t e l i v a s t a l a u s e e n j ä t -

t ä m i s t ä . P i K a - a s u t u s l a i n u^UKaan t u l e e osa s i i r t o v ä k e ä s i j o i -

t e t t a v a a s i r u o t s i n k i e l i s i i n k u n t i i n . On p e l ä t t ä v i s s ä , e t t ä t ä s -

t ä a iheu tuu h e i l l e monia h a i t t o j a . P i k a - a s u t u s t o i m i t u K s i s s a 

joudutaan r u o t s i n k i e l i s t e n k u n t a i n a l u e e l l e muodostamaan va in 

s u h t e e l l i s e n vähän t i l o j a j a n ä i n o l l e n uudet asukkaat j o u t u -

va t h a j a l l e e n e r i k i e l i s e n väes tön keskuu teen . Tästä j o h t u u , 

e t t ä es im. Koulukysymyksen j ä r j e s t ä m i n e n a i h e u t t a a s u u r i a v a i -

keuks ia j a e r ä i l l e k u n n i l l e kohtuuttoman s u u r i a k u s t a n n u k s i a . 

Samoin on l a i t a s e u r a k u n n a l l i s t e n a s i a i n j ä r j e s t e l y s s ä . S i i r -

t o v ä e l l e o l i s i e r i t t ä i n t ä r k e ä ä pääs t ä o s a l l i s t u m a a n p a i k a l l i -

sen väe s tön muodostamiin m a a t a l o u d e l l i s i i n j a o s u u s t o i m i n n a l -

l i s i i n j ä r j e s t ö i h i n , mut ta K i e l e l l i n e n e roava i suus t e k e e sen 

v a i k e a k s i . Nämä va ikeude t ovat myös olemassa k a i k e s s a muus-

s a k i n y h t e i s e s s ä t o i m i n n a s s a , o l i p a se s i t t e n s i v i s t y k s e l l i s t ä 

t a i t a l o u d e l l i s t a l a a t u a . Tämän epäkohdan p o i s t a m i s e k s i o l i s i 

r u o t s i n k i e l i s i s s ä kunn i s sa o l e v i l l e l u o v u t u s v e l v o l l i s i l l e va -

r a t t a v a t i l a i s u u s hankkia v a s t i k e m a a t a . Tämä e i v i i v y t t ä i s i 

1 
i 

ä.v rt' "V 

i" 
"-¿il 

iii-
. . . 

te s t 
1 i -

'M 
s % fi-

i S l i " 
£• i 

• a ; 

rCM i i 

tm i 

»•m-



• • : -1 

'I 

f 

I 

! f • i 

t 
i 
J 
t 

1 

' 't 

•ä: 
j n 

lii i 
r- -
II-' 

pika-asutustolmintaa^ sillä vastikemaajärjestely koskisi 
vain muutamaa sataa, ehkä noin 400, pika-asutustilaa. 

Niissä kaksikielisissä kunnissa, joissa ruotsi on 
enemmistökielenä,olisi maanomistajille varattava tilaisuus 
hankkia vastikemaata ruotsinkielisestä ja sellaisesta kak-
sikielisestä kunnasta, jossa ruotsi on enemmistön kielenä. 
Tämäkään ei sanottavasti häiritsisi pika-asutustoimlntaa. 

Vastala'jjseessa ehdotettaisiin vielä, että vastike-
maata olisi vastalauseessa mainituissa tapauksissa oikeus 
hankkia, jos yksityisen omistaman kiinteistön pellon alas-
ta enemmän Kuin 10 % olisi luovutettava pika-asutustarkoi-
tukseen. 

Puhuja mainitsi vielä, että hänen edellä selostaman-
sa näkökohdat olisivat tulleet maatalousvalioKunnassa asian 
toisessa käsittelyssä hyväksytyksi ja lakiin sisällytetyksi, 
jos kaikki meikäläiset valioivunnan vakinaiset jäsenet oli-
sivat olleet saapuvilla, mutta puhujamatkan vuoksi eräs mei-
käläinen jäsen oli poissa kokouksesta ja saapuvilla ollut 
varajäsen Pyy äänesti ehdotusta vastaan. 

Puhuja lausui käsityksenään, että suunnitellussa vas-
talauseessa ehdotetulla tav&lla voitaisiin välttää hallitus-
pula, kosica, vaikka vastalauseen ehdotus el tyydytä maalais-
liittoa eikä ruotsalaista Kansanpuoluetta, kumpikaan puoli 
ei sen hyväksytyksi tultua kieltäytyisi hallitusvastuusta. 

Aaltonen: Selosti maalaisliittolaisten Kanssa käyty-
jä neuvotteluja. Luulisin, että suunnitellussa vastalausees-
sa esille tuotua kantaamme Ruotsissa päin ymmärrettäisiin. 

Welling: Vastalausetta olisi siten parannettava, että 
ruotsinkielistenkään kuntien maakiinteistöjen omistajille ei 
olisi annettava oikeutta hankkia vastikemaata mistä tahansa. 

Linna; En hyväksy vastalauseen jättämistä. VastiKemaan-
hankintaoikeutta el ole missään muodossa laajennettava. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin Kaikilla äänillä kol-
mea ääntä ( Linna,Welling ja Syrjänen) vastaan, että maata-
lousvaliokunnan mietintöön saadaan liittää Lepistön selostukr 
sen mukainen vastalause. 

Maaseudun asunto-olojen parantaminen. 
Sen johdosta, että työväenasiainvaliokunta oli hylän-

nyt ryhmän jäsenen Simosen y.m. toivomusaloitteen määrärahan 

myöntämisestä maaseudun asunto-olojen parantamiseksi,otettiin 
asia Simosen esityksestä käsiteltäväksi. 

Komu: Työväenasiainvaliokunnan kielteiseen kannanot-
toon, mikäli olen kuullut, on pääasiassa vaikuttanut se, että 
varoja tarkoitusta varten on huomattava määrä Käyttämättä. 

Simonen: Selosti aloitettaan. Rakennusaineita on saa-
tavissa. Ryhmä kieltäisi aikaisemman kantansa, jos se ilman 
muuta hyväksyisi työväenasialnvaliokunnan kielteisen kannan. 
Asiasta olisi esitettävä eduskunnan hyväksyttäväKsi myönteinen 
ponsi. 

Aattela: Maaseudun asunto-olojen parantamiskysymys 
on useita kertoja ollut eduskunnassa esillä. Äskettäin on val-
tiovarainvaliokunta uudelleen joutunut toteamaan, että maata-
loushallituksen asutusasiain osasto ei ole tässä asiassa toimi-
nut riittävän tehokkaasti. Tästä johtuukin, ainakin suurimmak-
si osaksi se, että eduskunnan tarkoitukseen myöntämiä varoja 
ei ole tarkoitukseen käytetty kuin aivan vähäinen murto-osa. 
On siis aivan paikallaan, että asian johdosta esitetään edus-
kunnan hyväksyttäväksi myönteinen ponsi. 

Lehtokoski: i^^önteinen ponsi on paikallaan. Asia on 
hyvin tärkeä. On huolehdittava maaseudun työväen asunto-olojea 
järjestämisestä nykyistä paremmiksi. 

Welling: Tuskin on tarpeellista esittää tarkoituk-
seen myönnettäväksi lisää rahaa, sen sijaan olisi painostetta-
va sitä, että käyttämättömänä olevat varat tulisivat tarkoituk-
seen käytetyiksi. 

Lepistö: Maaseudun asunto-olojen parantamiseksi 
myönnettävien lainojen ehaot ovat kovin tiukat. Yhtyi Wellingin 
lausuntoon siinä, että olisi koetettava saada käyttämättömänä 
olevat varat tarkoitukseen käytetyiksi. Ehdotti, että valittai-
siin Simonen,Lehtokoski ja Aattela valmistamaan myönteistä pont-
ta asian johdosta. 

Kulovaara: Rahamäärästä ei ole pontta tehtävä,mutta 
sen sijaan siltä, että lainaehtoja lievennettäisiin ja myönne-
tyt varat tarkoitukseen käytettäisiin. 

Bryggari: Asia ei ole periaatekysymys. Valiokunta kyl-
lä pitää maaseudun asunto-olojen edistämistä tärkeänä ja sanoo 
sen mietintönsä perusteluissa, mutta se ei pltär^t ponnen esit-
tämistä tarpeellisena, koska varoja tarkoitusta varten on huo-
mattava määrä käyttämättä ja koska valtiolla on nyt niukalti 
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Keskustelun päätyttyä päätettiin, että ryhmän 
taholta on asian eduskuntaicäslttelyssä esitettävä myön-
teinen ponsi. Pontta valmistamaan valittiin Simonen,Lehto-
koski Ja Aattela. 

V a k d e ps 1 : 

/ 
Puheenjohtaja. 

: a 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin pankkivalioKunnan huoneessa eduskun-
tatalossa 29 pnä huhtikuuta 1941. Kokous alicoi kello 16,30. 
Saapuvilla olivat: Bryggari,Kilpi,Komu,Kulovaara,Kuusisto,Leh-
tokosKi,Lepistö,Linna,Lonkainen,Reinikainen,Salmenoja,Syrjänen, 
Tanner,Welling ja Aattela sekä puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta 
johti Tanner ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
' Valtalaki. 

Otettiin käsiteltäväKsi kannattaako ryhmä valtalain käsit-
telemistä kiireellisenä vaiko ei. 

Esiteltiin Suomen Merimies-Unionin puolesta N. Wällärin 
lähettämä Kirjelmä, jossa esitetään, että työväen edustajain 
olisi, koska työnseisauksia koskeva kohta on jäänyt lakiesityk-
seen, estettävä valtalain käsitteleminen kiireellisenä.(Liite l) 

Puheenjohtaja Tanner mainitsi, että ryhmä on jo tässä 
asiassa tiensä valinnut ja se ei voi muuta kuin äänestää lain 
kiireellisenä käsittelemisen puolesta. 

Linna: Ryhmän jäsen Tuominen on esittänyt, että hänelle, 
koska hän on näkyvällä paikalla SAK:ssa, myönnettäisiin oikeus 
äänestää lakiesityksen kiireellisenä käsittelemistä vastaan. Pu-
huja oli taipuvainen myöntämään Tuomiselle tämän oikeuden. 

Syrjänen: Kenellekään ei ole myönnettävä oikeutta poike-
ta ryhmän päätöksestä. Lakiesitys on käsiteltävä kiireellisenä. 

Bryggari: Asia on jonkinverran muuttunut, sillä hallituk-
sen kokoonpanossa on tapahtunut muutoksia,mm kansanhuoltominis-
teriksi on tullut tuottajien edustaja. 

Reinikainen: Ryhmän olisi oltava yksimielisesti lain hy-
väksymisen ja kiireellisenä käsittelemisen kannalla. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin äänestyksettä, että 
ryhmäkokoukselle ehdotetaan, että ryhmä päättäisi kannattaa 
valtalain hyväksymistä sekä sen käsittelemistä kiireellisenä, 
ja että kaikkien ryhmän jäsenten on tätä päätöstä noudatettava. 

2 §. 
Lomanpyyntöjä. 

lehmän jäsen Lindqvist pyysi vapautusta eduskuntatyöstä 
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pika-asutustoimintaa, sillä vastikemaajärjestely koskisi 
vain muutamaa sataa, ehkä noin 400, pika-asutustilaa. 

Niissä kaksikielisissä kunnissa. Joissa ruotsi on 
enemmistökielenä,olisi maanomistajille varattava tilaisuus 
hankkia vastikemaata ruotsinkielisestä ja sellaisesta kak-
siicielisestä kunnasta, jossa ruotsi on enemmistön Kielenä. 
Tämäkään ei sanottavasti häiritsisi pika-asutustoimintaa, 

Vastala'jseessa ehdotettaisiin vielä, että vastike-
maata olisi vastalauseessa mainituissa tapauksissa oikeus 
hankkia, jos yksityisen omistaman kiinteistön pellon alas-
ta enemmän kuin 10 % olisi luovutettava piKa-asutustarkoi-
tukseen. 

Puhuja mainitsi vielä, että hänen edellä selostaman-
sa näkökohdat olisivat tulleet maatalousvalioKunnassa asian 
toisessa käsittelyssä hyväksytyksi ja lakiin sisällytetyksi, 
jos kaikki meikäläiset valioiiunnan vakinaiset jäsenet oli-
sivat olleet saapuvilla, mutta puhujamatkan vuoksi eräs mei-
käläinen jäsen oli poissa kokouksesta ja saapuvilla ollut 
varajäsen Pyy äänesti ehdotusta vastaan. 

Puhuja lausui icäsityKsenään, että suunnitellussa vas-
talauseessa ehdotetulla tav&lla voitaisiin välttää hallitus-
pula, kosKa, vaikka vastalauseen ehdotus ei tyydytä maalais-
liittoa eikä ruotsalaista kansanpuoluetta, kumpikaan puoli 
ei sen hyväksytyksi tultua kieltäytyisi hallitusvastuusta. 

Aaltonen: Selosti maalaisliittolaisten Kanssa käyty-
jä neuvotteluja. Luulisin, että suunnitellussa vastalausees-
sa esille tuotua kantaamme Ruotsissa päin ymmärrettäisiin. 

Welling: Vastalausetta olisi siten parannettava, että 
ruotsinkielistenkään kuntien maakiinteistöjen omistajille ei 
olisi annettava oikeutta hankkia vastikemaata mistä tahansa. 

Linna; En hyväKsy vastalauseen jättämistä. VastiKemaan-
hamcintaoikeutta ei ole missään muodossa laajennettava. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin kaikilla äänillä kol-
mea ääntä ( Linna,Welllng ja Syrjänen) vastaan, että maata-
lousvaliokunnan mietintöön saadaan liittää Lepistön selostukr 
sen mukainen vastalause. 

2 §. 
Maaseudun asunto-olojen parantaminen* 

Sen johdosta, että työVäenasiainvaliokunta oli hylän-
nyt ryhmän jäsenen Simosen y.m. toivomusaloitteen määrärahan 

myöntämisestä maaseudun asunto-olojen parantamiseksi,otettiin 
asia Simosen esityksestä käsiteltäväksi. 

Komu: Työväenasiainvaliokunnan kielteiseen kannanot-
toon, mikäli olen kuullut, on pääasiassa vaikuttanut se, että 
varoja tarkoitusta varten on huomattava määrä Käyttämättä. 

* 

Simonen: Selosti aloitettaan. Rakennusaineita on saa-
tavissa. Hyhmä kieltäisi aikaisemman kantansa, jos se ilman 
muuta hyväksyisi työväenasiainvaliokunnan kielteisen kannan. 
Asiasta olisi esitettävä eduskunnan hyväksyttäväKSi myönteinen 
ponsi. 

Aattela: Maaseudun asunto-olojen parantamiskysymys 
on useita kertoja ollut eduskunnassa esillä. Äskettäin on val-
tiovarainvaliokunta uudelleen joutunut toteamaan, että maata-
loushallituksen asutusasiain osasto ei ole tässä asiassa toimi-
nut riittävän tehokKaasti. Tästä johtuukin, ainakin suurimmak-
si osaksi se, että eduskunnan tarkoitukseen myöntämiä varoja 
ei ole tarkoitukseen käytetty kuin aivan vähäinen murto-osa. 
On siis aivan paikallaan, että asian johdosta esitetään edus-
kunnan hyväksyttäväksi myönteinen ponsi. 

Lehtokoski: Myönteinen ponsi on paikallaan. Asia on 
hyvin tärKeä. On huolehdittava maaseudun työväen asunto-olojea 
järjestämisestä nykyistä paremmiksi. 

Welling: TusKin on tarpeellista esittää tarkoituk-
seen myönnettäväksi lisää rahaa, sen sijaan olisi painostetta-
va sitä, että käyttämättömänä olevat varat tulisivat tarKoituk-
seen käytetyiksi. 

Lepistö: Maaseudun asunto-olojen parantamiseksi 
myönnettävien lainojen ehdot ovat kovin tiukat. Yhtyi Wellingin 
lausuntoon siinä, että olisi koetettava saada käyttämättömänä 
olevat varat tarKoitukseen käytetyiksi. Ehdotti, että valittai-
siin 3imonen,Lehtokoski ja Aattela valmistamaan myönteistä pont-
ta asian johdosta. 

Kulovaara: Rahamäärästä ei ole pontta tehtävä,mutta 
sen sijaan siitä, että lainaehtoja lievennettäisiin ja myönne-
tyt varat tarkoituKseen käytettäisiin. 

Bryggari: Asia ei ole periaatekysymys. Valiokunta kyl-
lä pitää maaseudun asunto-olojen edistämistä tärkeänä ja sanoo 
sen mietintönsä perusteluissa, mutta se ei pitär»yt ponnen esit-
tämistä tarpeellisena, koska varoja tarKoitusta varten on huo-
mattava määrä käyttämättä ja KosKa valtiolla on nyt niuKalti 
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varoja käytettävänään. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin, että ryhmän 
taholta on asian eduskuntakäsittelyssä esitettävä myön-
teinen ponsi. Pontta valmistamaan valittiin Simonen,Lehto-
koski Ja Aattela. 

1 
1 

p 

V a k F d e /k s i 

/ 
Puheenjohtaja. 

Sihteeri. 

m 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin pankkivalioKunnan huoneessa eduskun-
tatalossa 29 pnä huhtikuuta 1941. Kokous alkoi kello 16,30. 
Saapuvilla olivat: Bryggari,Kilpi,Komu,Kulovaara,Kuusisto,Leh-
tokosK:i,Lepistö,Linna,Lonkainen,Reinikainen,Salmenoja,Syrjänen, 
Tanner,Welling ja Aattela sekä puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta 
johti Tanner ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
' Valtalaki. 

Otettiin käsiteltäväksi kannattaako ryhmä valtalain käsit-
telemistä kiireellisenä vaiko ei. 

Esiteltiin Suomen Merimies-Unionin puolesta N. Wällärin 
lähettämä Kirjelmä, jossa esitetään, että työväen edustajain 
olisi, koska työnseisauksia koskeva kohta on jäänyt lakiesityk-
seen, estettävä valtalain käsitteleminen kiireellisenä.(Liite l) 

Puheenjohtaja Tanner mainitsi, että ryhmä on jo tässä 
asiassa tiensä valinnut ja se ei voi muuta kuin äänestää lain 
kiireellisenä käsittelemisen puolesta. 

Linna: Ryhmän jäsen Tuominen on esittänyt, että hänelle, 
koska hän on näkyvällä paikalla SAK:ssa, myönnettäisiin oikeus 
äänestää lakiesityksen kiireellisenä käsittelemistä vastaan. Pu-
huja oli taipuvainen myöntämään Tuomiselle tämän oikeuden. 

Syrjänen: Kenellekään ei ole myönnettävä oikeutta poike-
ta ryhmän päätöksestä. Lakiesitys on käsiteltävä kiireellisenä. 

Bryggari: Asia on jonkinverran muuttunut, sillä hallituk-
sen kokoonpanossa on tapahtunut muutoksia,mm kansanhuoltominis-
teriksi on tullut tuottajien edustaja. 

Reinikainen: Ryhmän olisi oltava yksimielisesti lain hy-
väksymisen ja kiireellisenä käsittelemisen kannalla. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin äänestyksettä, että 
ryhmäkokoukselle ehdotetaan, että ryhmä päättäisi kannattaa 
valtalain hyväksymistä sekä sen käsittelemistä kiireellisenä, 
ja että kaikkien ryhmän jäsenten on tätä päätöstä noudatettava. 

2 §. 
Lomanpyyntöjä. 

forhffiän jäsen Lindqvist pyysi vapautusta eduskuntatyöstä 
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vapun Johdosta tehtävän puhujamatkan vuoksi t.ksn 30 
päiväksi. 

Ryhmän jäsen Aattela pyysi samoilla perusteil-
la vapautusta eduskuntatyöstä samaksi päiväksi. 

Pyyntöjä puolletaan. 

V a u dj^ k s i : 

Puheenjohtaja. 

Liite 1 v.v. pöytäkirjaan 29/4-41. 

Isuomen M«rlmles*Unloni r.y. FInlands SJÖmans-Union r.f. 
Paaslvuortnk. 5 (Tydv.flo) S t i l l i a n i U n I o n PMslvuorlg. 5 (FolUhhu.) 

Puhe l i n 73 394 T . l . f o n 73 394 
iH.lsinkl.Sueml H.lilnsfori. Plnl.nd 

Helainkif 
Helain^ionf 

25/4 194i; 

dosialidenokraattiselle Muskuntaryluriälle, 
EduskuntatHlo, 

K e 1 g i n k i , I 
Kun n,s. taloudellisesta valtalaista ei saatu poistetuksi sitä kohtaa, 

joka antaa hallitukselle vallan estää tai kieltää lalcko tai työseisaus joka 
yleensä on työväen tehokkain keino vastustaessaan työnantajain yrityksiä 
työ- Ja palkkaehtojen huonontamiseksi ja työväen oioissa pyrkin3rksis3ä saada 
palkka- ja työehtonsa parannetuksi, merkitsisi työseisauskiellon säätäminen 
ja käĵ -ttäminen suurta vaaraa tjröväen elintasolle ja olisi haitaksi aimiiatti-
yhdistysliikkeellemme. 'i'ämän vuoksi on dAKrn johto palkkatyöväen yksimie-
lisenä kantana eduslomtarylmlllenne jo aikaiserjiain ilmaissut päättävästi 
vastustavansa tjröseisauskieltovaltuulcsia. 'i'ärnä SAKrn ja koko palkkatyöväen 
kanta on edelleen muuttumaton. 

Kun sanomalehdistä päättäen myös sosialidemokraattisen eduskuntaryhmän 
kanta on ollut sananmukainen, niin odotamme, että ryhmä pysyisi uskollise-
na palkkatyöväen pjrrkimyksille ja estäisi n.s. taloudellisen valtalain 
kiireelliseksi julistamisen ja siten sen voimaansaattamisen, koska 34 edus-
tajaa voi torjua työseisauskieltovaltuuden. 

Varsinkin merenlmlku tultaisiin katsomaan sellaiseksi elintärkeäksi 
taloudellisen eltimän alaksi, jolla työseisauxkset kenties kiellettäisiin ja 
estettäisiin, jos siihen olisi valtuus, ja siten joutuisivat merimiehet 
alttiiksi laivanvarustajain mielivallalle. Tästä syystä pidämme velvolli-
suutenar̂ irae asian tässä vaiheessa esittää vaatimuksen että työväen edusta-
jat n.s. taloudellisen valtalain kolmannessa Iräsittel̂ rssä estävät sen kii-
reelliseksi julistamisen ja siten lalclcoki e Ilonkin vd imaansaattamis en. 

Toverillisesti 

SnDQen Horinies-Hnioiii rj. 
rinMs Bjamans-üiiíoa p.f. 

valtalain hyyliiicsyakistä seik sen käsittelemistä kiireellisenä^ 
ja että Kaikkien ryhibän jäsenten on tätä päätöstä noudatettava. 

2 §. 
Lomanpyyntojä. 

Byhfflän Jäsen Lindqvlsti pyysi vapautusta edusicuntatyöstä 
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3oslalldejojcraatti«da Sdasiiuntarjbaiän Taialstavan Talioicunnan 
iioicouicaaata» JOJM pidettiin panjUlTalloicujuian huoneessa eduskun-
tatalotsa pnä huhtikuuta 1941. Kokous aljcol kello 16,50« 
Saapuvilla ollvats Bryggari,Kllpi>KoffiUyKulofaara,Kuu8lsto,Leh-
toKo SKi,Lep i s töILinna,Lomca inen,Reinlka inen,Salmeno j &,Syrjänen, 
Tanner/Aelling Ja Aaltola sek^ puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta 
Johti Tanner Ja pöytäicirjan kirjoitti Aattela* I 

1 §. 

Otettiin käsiteltäväKSi kannattaano ryhAä valtalain ic&slt* Jf' 
teleiBlstä kiireellisenä vaiko ei. 

Esiteltiin Suomen Merimles-Unionin puolesta N. Kfäll&rin 
Itihettäaä Kirjelmäy Jossa esitetään, että työväen edustajain 
olisi, koska työnseisauiisia icoskeva icohta on Jäänyt lakiesityk-
seen, estettävä valtalain käsitteleminen kiireellisenä«(Liite 1) 

Puheenjohtaja Tanner t&&initsi, että ryhmä on Jo tässä 
asiassa tiensä valinnut Ja se ei voi muuta kuin äänestää lain 
iciireellisenä käslttelejiisen puolesta. 

Linna: Ryhmän Jäsen Tuominen on esittänyt, että hänelle, 
i(osi£a hän on näkyvällä paikalla SAFCissa, myönnettäisiin olKeus , 
äänestää laKiesityjcsen Kiireellisenä Käsitteleiuistä vastaan. Pu* 
huja oli taipuvainen myöntäiuään Tuomiselle täuän oikeuden. 

•V 

Syrjänen: KenelleKään ei ole myönnettävä oiKeutta poike-
ta ryhmän päätöksestä. Laiciesitys on Käsiteltävä Kiireellisenä. 

Bryggari: Asia on JonKlnverran muuttunut, sillä hallituk-
sen Kokoonpanossa on tapahtunut muutoKsia,iiim KansaQhuolto&lnis-
terlksi on tullut tuottajien edustaja. 

ReiniKainen: Hyhmän olisi oltava yksimielisesti lain hy-
väKsynlsen Ja Kiireellisenä käsittelemisen Kannalla. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin äänestyKsettä, että 
ryhmäkokoukselle ehdotetaan, että ryhmä päättäisi Kannattaa 
valtalain nyväKsymistä seKä sen käsittelemistä kiireellisenä. 
Ja että KaiKkien ryhmän Jäsenten on tätä päätöstä noudatettava. 

2 §. 
Lomanpyyntujä. 

Byhaän Jäsen Llndqvlstl pyysi vapautusta eduskuntatyöstä 
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A . î ĵ-inovi:- no ä-h A I i i : g-̂ v-jQ 

. .̂rx j iijilLi 

..: - . n - v j i a s e j ' i ¿r.rjii: / ^ ^ n a-v.i Aitiv 

3 

T M M M H H M H H P i t ^ * ^ puhujaaet&an tuousI t.icsn 30 

päiväicsl. 

Ryhsiän Jäsen Aattela p/ysi saiuoilla pe rus t e i l -

l a vapautusta eduskuntatyöstä saoiaksi päiväksi* 

Pyyntöjä puolletaan. 

V a k u u d e k s l i 



P ö y t ä k i r j a 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän koKouksesta, joka pidettiin 
ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 89 pnä huhtikuuta 1941. Kokous 
alkoi kello 16,45. Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: Fager-
holm, Hakkila ,Kekäläinen,Kuittinen,Malkamäki,Pekkala,Peltonen,O., 
Salovaara,Turkia,Wenman ja Voionmaa, Puhetta johti Tanner ja pöy-
täkirjan kirjoitti Aattela. 

Valtalaki. 
Otettiin käsiteltäväKsi ryhmän suhtautuminen valtalain 

hyväksymiseen ja kiireellisenä käsittelemiseen. 
Esiteltiin Suomen Merimies-Unicnin puolesta N.Wällärin 

lähettämä kirjelmä, jossa esitetään, että ryhiiiän olisi estettä-
vä valtalain käsitteleminen kiireellisenä.(Kirjelmä liitteenä 
v.v. pöytäkirjassa 29/4-41) 

Puheenjohtaja Tanner selosti v.v. kantaa asiassa. Ryhmä 
on jo tässä asiassa tiensä valinnut ja se ei voi muuta kuin hy-
väksyä lain ja äänestää sen kiireellisenä käsittelemisen puo-
lesta. Asia on poliittisesti hyvin tärkeä. 

Valmistava valiokunta ehdottaa, että ryhmä päättäisi 
kannattaa valtalain hyväksymistä seKä sen käsittelemistä kii-
reellisenä, ja että kaikkien ryhmän jäsenten on tätä päätöstä 
noudatettava. 

Tuominen:. Olen ollut kiinteästi työnseisauksia koskevan 
kohdan poistamisen kannalla. Selosti SAK:n kannanottoa asiassa, 
seKä asian Käsittelyä SAK:n työvaliokunnassa. Valiokunta ei ole 
tahtonut huonontaa tai Katkaista välejään ryhmän kanssa, mutta 
on kuitenkin lausuttu toivomus, että saisin olla poissa äänes-
tyksestä. Poissaoloni ei vallan suuria merkitse. Jos 20 edusta-
jaa on poissa äänestyksestä, niin tarvitaan kuitenkin 31 ääntä 
estämään lakiesityksen kiireellisenä Käsittelemisen. 

Tanner: Ryhmä ei voi myöntää poikkeusta kenellekään ryh-
män jäsenelle. Esiintymisemme on vahvempaa kun olemme yksimie-
lisiä. Viittasi puolueKokouspäätöksiin ryhmäkurin tiukentami-
sesta. 

Perho: Ilmoitti, ettei voi hyväksyä laKia. 
Kivisalo: Ryhmä on koettanut ottaa SAK:n toivomuksen 
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huomioon koettaessaan saada laklesityicsestä poistetuksi työn-
seisauksia koskevan kohdan. Kenellekään ryhmän jäsenelle el ole 
myönnettävä lupaa poiketa ryhmän päätöKsestä. 

Jokinen; Kyllä niiden, Jotka eivät voi lakiesitystä 
hyväksyä, pitäisi saada olla äänestämättä. Vastustaessaan laki-
esitystä sanoi ottavansa huomioon valitsijainsa tahdon. 

Tanner; Viittasi vielä puoluekokousten ja piirikokous-
ten päätöksiin ryhmäkurin tiukentamisesta. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ensin äänestyksettä 
hyväksyä v.v. ehdotus, että ryhmä kannattaa valtalain hyväksy-
mistä ja sen käsittelemistä kiireellisenä. 

Tämän Jälkeen päätettiin suurella äänten enemmistöllä 
(ääniä ei laskettu) neljää ääntä vastaan, että ryhmän päätös on 
kaikkia jäseniä velvoittava, joten kalkkien jäsenten on sitä 
noudatettava. 

Päätettiin vielä, että julkisuuteen saatetaan selostus 
valtalaista ja ryhmän kannanotosta lakiin. 

2 
Maaottelumarssi. 

Esiteltiin maaotteluiuarssin järjestelytoimikunnan lä-
hettäiiiä kirjelmä, jossa esitetään, että "edustajat koKonaisuu-
tena tai eduskuntaryhmät erikseen haastaisivat Ruotsin valtio-
päivien jäsenet tai eduskuntaryhmät marssikilpailuun"»(Liite 1) 

Päätettiin antaa ryhmän suostumus siihen, että Suomen 
Eduskunta haastaa Ruotsin parlamentin maaottelumarssiin. 

2 
Lomanpyyntojä. 

Lindqvist pyysi vapautusta eduskuntatyöstä vapun joh-
dosta tehtävän puhujamatkan vuoksi t.k:n 30 päiväksi. 

Aattela pyysi sauioilla perusteilla vapautusta eduskun-
tatyöstä samaksi päiväksi. 

Päätettiin v.v. ehdotuksesta pyyntöihin suostua. Tämän 
jälkeen päätettiin, että kaikki ne ryhmän jäsenet, jotka pitkän 
puhujamatkan vuoksi ovat estyneitä ottamasta osaa eduskuntatyö-
hön t.k:n 30 pnä, voivat silloin olla po/ssa e/Öiisicunnan istun-
nosta. 

V a k u Ä/d BAß, 

— t 

T a r k i s t e t 

Liite 1 ryhmän pöytäkirjaan 29/4-41. 

A A O T T E L U A R S S I 
SUOMI - RUOTSI 

H«lilnki K. Simonkatu 12 A 
Puhellmtt: 60706. 60 707 

N;o 55/41 
OV/MA» 

Helsinki. 23 p:nä huhtik.1941 

Arvoisa Sosialidemokraittlsen 
Työväenpuolueen Eduskuntaryhmä;, 

Maaottelumarssin Järjestelytoimikunta kääntyy täten kun-
nioittavasti puoleenne kiinnittäen huomiotanne toukokuun 4 p:nä 
alkavaan jokamiehen maaotteluun Ruotsia vastaan. Kun marssimääräyk-
set lienevät kaikille tunnetut, saanemme tässä yhteydessä viitata 
ainoastaan siihen, että maitten välisen kilpailun lisäksi ovat kau-
pungit, kauppalat, liikelaitokset, eri ammattien harrastajat j.n.e» 
haastaneet toisensa kilpailuun» 

Maaottelumarssissa on voiton saavuttamisen edelle ase-
tettu urheilun ja yleensä liikunnan terveydellinen ja maanpuolus-
tuksellinen puoli, jota nyt on tilaisuus koko kansan . keskuudessa 
viedä aimo askel eteenpäin. Tässä mielessä kääntyykin Järjestely-
toimikunta kaikkien eduskuntaryhmien puoleen ja ehdottaa,että edus-
tajat tokonaisuutamtai eduskuntaryhmät erikseen haastaisivat Ruotsin 
Valtiopäivien jäsenet tai edustajaryhmät marssikilpailuun. Tällai-
sella haasteella tulisi olemaan arvaamaton merkitys osanottaja-
joukkojen lisäämisessä, joten rohkenemme toivoa arvoisien eduskunta-
ryhmien suopeata suhtautumista ehdotukseemme. 

Kunnioittaen 
MAAOTTEi-UMARSSrN^ 

sihteeri. 

puheenjohsMa 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin pankkivaliokunnan huoneessa edus-
kuntatalossa 8 pnä toukokuuta 1941. Kokous alkoi kello 18. 
Saapuvilla olivat: Bryggari,Kilpi,Kulovaara,Lehtokoski,Lepis-
tö ,Linna,Lonkainen,Peltonen,O.,Syrjänen,Tanner,Tolonen,Wel-
ling, Wirtanen ja Aattela sekä ministeri Fagerholm. Puhetta 
johti Tanner ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Valmistavan valiokunnan kokoonpano. 

Todettiin, että ryhmän sääntöjen 4 §:n mukaisesti oli 
valmistavan valiokunnan jäseniksi valittu seuraavat ryhmän 
jäsenet: 

Kilpi perustuslakivaliokunnan meikäläisestä valiokun-
taryhmästä. 

Wirtanen ulkoasiainvaliokunnan meikäläisestä valio-
kuntaryhmästä. 

Welling valtiovarainvaliokunnan meikäläisestä valio-
kuntaryhmästä, 

Salmenoja pankkivaliokunnan meikäläisestä valiokunta-
ryhmästä. 

Kulovaara laki-ja talousvaliokunnan meikäläisestä 
valiokuntaryhmästä, 

Tolonen talousvaliokunnan meikäläisestä valiokunta-
ryhmästä, 

Syrjänen sivistysvaliokunnan meikäläisestä valio-
kuntaryhmästä, 

Lepistö maatalousvaliokunnan meikäläisestä valio-
kuntaryhmästä, 

Bryggari työväenasiainvaliokunnan meikäläisestä 
valiokuntaryhmästä. 

Linna kulkulaitosvaliokunnan meikäläisestä valio-
kuntaryhmästä , 

Peltonen,Onni puolustusasiainvaliokunnan meikä-
läisestä valiokuntaryhmästä ja 

Xomu lakivaliokunnan meikäläisestä valiokunta-

ryhmästä. 
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Plka-asutuslalg muuttaminen. 
Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuiuinen maatalousva-

liokunnan pika-asutuslain muutosesityksen johdosta antamaan mietin-
töön liitettyyn sanotun valiokunnan eräiden sosiau-idemokraattis-
ten jäsenten vastalauseeseen. 

Puheenjohtaja Tanner ilmoitti, että suuri valiokunta on 
yhtynyt maatalousvaliokunnan ehdotukseen a §:n poistamisesta. 
Ryhmän on nyt määrättävä suhtautumisensa vastalauseeseen, jonka 
maatalousvaliokunnan eräät meikäläiset Jäsenet ovat valmistavan 
valiokunnan antamalla luvalla valiokunnan mietintöön liittäneet. 
Puhuja selosti vastalausetta. 

Kulovaara: Selosti asian Käsittelyä suuressa valiokunnas-
sa. Suuren valioKunnan kaikki meikäläiset jäsenet olisivat mah-
dollisesti äänestäneet vastalauseen puolesta, jos ryhmä olisi 
päättänyt Kannattaa sen hyväksymistä. 

Lehtokoski: Ryhmän olisi kannatettava vastalauseen hy-
väksy mistä. 

Lepistö: Toivoi että ryhmä ottaisi vastalauseen omaKseen. 
I 

Aattela: Kannatti vastalauseen hy väksymistä. 
Lomeainen: Jos vastalauseen perusteella saataisiin sovin-

to aiKaan vastikemaaKysyniyKsessä, voisi sen hyväksymistä kannattaa. 
Bryggari: En hyväksy vastalausetta, se on hylättävä. 
Linna: Ryhmän vastiKemaaKysymynsestä aikaisemmin tekemä 

päätös on pidettävä voimassa. En hyväksy vastalausetta. 
Wirtanen: Toivoi että ruotsinkielisten taholta esitetyt 

seikat otettaisiin huomioon. Poliittiset ja asialliset syyt puhu-
vat vastalauseen hyväksymisen puolesta, ja vähin mitä asiassa voi-
daan tehtä, on hyväksyä vastalause. 

Vi'elling: Tiedusteli onko eri ryhmien välillä saatu vasti-
kemaa-asiassa sovittelua aikaan. Jos ryhmä asettuu siirtoväkeä 
vastaan, ei se saavuta siirtoväen kannatusta. Karjalan edustajia 
ei pitäisi pakoittaa kannattamaan ryhmän taholta tehtyä vasta-
lausetta. 

Tanner: Wellingin lausunnon johdosta on huomautettava, 
että jos siirtoväelle selostetaan asioita oikealla tavalla, niin 
karjalaiset ymmärtävät ryhiuän kannanoton varsin hyvin. 

Lepistö: Selosti vastalauseen tarkoitusta. 

Syrjänen: Vastalauseessa ajetaan ruotsinkielisten suur-

m m . 

talollisten asiaa. Kysymys ei ole poliittisesti tärkeä. Yhtyi 
Linnan Ja Wellingin lausuntoon. 

Tanner: Jos yksinomaan suomea puhuvia karjalaisia pan-
naan asumaan ruotsinkielisen väestön keskuuteen, niin he eivät 
"tarkene" olla siellä. Myöhemmin he pakenevat pois näiltä pika-
asutustiloiltaan ja silloin siitä tulee suuri kysymys. 

Peltonen,0.: Oli vakuuttunut siitä, että vastikeniaaky-
symys johtaa hallituspulaan tehdään siinä sitten niin tahi näin. 
Kun asia on tämänlainen, niin eikö silloin kantaamme määriteltä-
essä olisi suuremman puolueen taholta esitetyille näkökohdille 
annettava enemmän merkitystä kuin pienemmän puolueen taholta esi-
tetyille näkökohdille? Lepistön vastalause minua henkilökohtai-
sesti tyydyttää. 

Lepistö: Olen seuranut vastikemaakysymyksestä käytyä 
keskustelua ja sen perusteella uskon, että kumpikaan puoli ei 
tee riitaa, jos vastalauseemme tulee hyväksytyksi. Huomautti 
Peltosen lausunnon johdosta, että maalaisliiton ryhmässä on 
useita sellaisia jäseniä, jotka suuntautuvat Saksaan päin. 

Welling: Ruotsinkielisissä kunnissa on jo myös suomen-
kielistä väestöä. Ei pitänyt pahana sitä vaikka karjalaiset jou-
tulsivatkin myymään ruotsinkielisistä kunnista saamiaan pika-
asutustiloja, koska he tulisivat tiloistaan saamaan hyvän hin-
nan Ja voisivat sen JälKeen vapaaehtoisin kaupoin hankkia it-
selleen tiloja. 

Lepistö: Selosti keskusteluaan ministeri Kalliokosken 
kanssa. Keskustelussa oli käynyt selville, että hallitus ei 
ole hyväksynyt kaikkia vastikemaanhankinta-anomuksia. 

Keskustelun päätyttyä toimitetussa äänestyksessä pää-
tettiin yhdeksällä äänellä neljää ääntä vastaan ryhmälle ehdot-
taa, että ryhmä kannattaisi maatalousvaliokunnan eräiden mei-
käläisten jäsenten vastalauseen hyväksymistä. 

Tämän jälkeen päätettiin ryhmälle ehdottaa, että siirto-
väkeen kuuluville ryhmän jäsenille annettaisiin tässä asiassa 
"vapaat kädet". 

S S. 
Kotimaisen viljan vählpanUit hinnat. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen hallituksen 
esitykseen laiksi vuonna lö41 tuotetun kotimaisen viljan vähim-
mistä hinnoista. 
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Puheenjohtaja Tanner ilmoitti, että maatalousvaliokunnan 

mietintöön on liitetty sosialidemokraattien vastalause, jossa eh-
dotetaan viljan takuuhinnoiksi jonkinverran alhaisempia hintoja 
kuin mitä hallitus ja maatalousvaliokunta ehdottavat. 

Kulovaara: Suuren valioicunnan Kokouksessa Kannattivat 
sosialidemokraatit vastalauseen hyväksymistä. 

Welling: Vastalauseella tuskin tulee olemaan merKitystä. 
Maataloustuottajain taholla oli suunniteltu Korkeimpien takuu-
hintojen aikaansaamista kuin mitä hallitus ehdottaa. Vastalau-
seen taakse ei saada muita kuin oman ryhmän jäseniä. 

Lepistö: Taloudellinen neuvotteluKunta on ehdottanut al-
haisempia takuuhintoja kuin mitä hallitus ehdottaa. Maatalous-
tuotantokomitea sen sijaan esitti korkeampia taKuuhintoja ja 
tälle kannalle hallitus äänestyksen jälkeen asettui. Toimitettu 
tutkimus kuitenkin osoittaa, ettei ole syytä määrätä takuuhin-
toja korkeanimlksi kuin mitä nykyinen n.s. käypä hinta on. Maa-
talousvaliokunnan mietintöön liitetyn meikäläisten vastalauseen 
mukaan kotimaisen viljan takuuhinnoiksi olisi suurin piirtein 
määrättävä nykyiset vapaan kaupan hinnat. 

Tanner: Ihmeeseen joudumme, jos emme tällaisessa asiassa 
ota huomioon valitsijoitemme etuja. Hallituksen ehdotus merKit-
see rahan arvon alennusta. Jos saadaan hyvä sato, niin ei ole mi-

t 

tään aihetta viljan hintojen koroitukseen. 
Lehtoicoski: Puolueemme piirijärjestöjen piiriKOKouksissa 

on velvoitettu meitä toimimaan siihen suuntaan, että tärkeiden 
elintarvikkeiden hinnat eivät pääsisi kohoamaan. 

Tolonen: Maatalousvaliokunnan mietintöön liitettyä sosia-
lidemoKraattien vastalausetta voidaan reilusti puoltaa. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmäkokoukselle ehdot-
taa, että ryhmä kannattaisi maatalousvaliokunnan mietintöön lii-
tetyn valiokunnan sosialidei^okraattisten jäsenten vastalauseen 
hyväksymistä. 
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Kalastusoikeuden väliaikainen laajentaminen. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen hallituksen 
esitykseen laiksi kalastusoikeuden väliaikaisesta laajentamisesta. 

Tolonen: Laki- ja talousvaliokunnan mietintöön on liitet-
ty meikäläisten vastalause. Selosti vastalausetta ja suuren va-
liokunnan mietintöä. Nyt on harkittava kumpi on parempi vastalau-
se vaiko suuren valiokunnan mietintö. Tärkeätä on se, että laki 

olisi voimassa vuoden 194id loppuun. 
Kulovaara: Laki- ja talousvaliokunta teki eräitä muutok-

sia hallituksen esitykseen. Laki-ja talousvaliokunta meni sii-
hen, että kaikille on annettava oikeus ammattimaisen kalastuk-
sen harjoittamiseen. Suuressa valiokunnan tehtiin kompromissi, 
oikeutta ammattimaisen kalastuksen harjoittamiseen supistettiin 
ottamalla lakiesitykseen takaisin sanat "kotitarvetta varten" 
ja tällä saavutettiin se, että laki on voimassa vuoden 1942 
loppuun. On väitetty, että laki aiheuttaa häiriötä. Tästä joh-
tuu, että maatalousministeriölle annettiin oikeus, että se voi 
määrätä, että eräissä osissa maata on hankittava kortti, jomca 
saaminen on maksuton,kalastusta varten. Lakiesitys on nyt saa-
nut sellaisen muodon, ettei sitä voi pareuimaksi vaatia. Suuren 
valiokunnan ehdotus olisi hyväksyttävä. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmälle ehdottaa, että 

ryhmä kannattaisi lakiesityksen hyväksymistä suuren valiokunnan 

ehdottamassa muodossa. 

5 §. 
Äitiysavustuslaki. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen hallituk-
sen esitykseen laiksi äitiysavustuslain muuttamisesta. 

Kulovaara: Suuri valiokunta on tennyt lakiin eräitä 
parannuksia. Selosti läneiiimin suuren valiokunnan mietintöä. 
Lakiesitys olisi hyväksyttävä suuren valiokunnan ehdottamassa 
muodossa. 

Fagerholm: Hyväksyn puolestani suuren valiokunnan te-
kemät muutokset, mutta en ole asiasta keskustellut hallituksen 
toisten jäsenten kanssa. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmälle ehdottaa,että 
ryhmä kannattaisi esityicsen hyväksymistä suuren valiokunnan 
ehdottamassa muodossa. 

6 

Lomanpyyntöjä. 
Sinisalo pyysi kunnallisen tehtävän vuoksi vapautusta 

eduskuntatyöstä t.K:n 9 päiväksi. 
Lindström pyysi oikeustehtävän vuoksi vapautusta edus-

kuntatyöstä t.k:n lî -14 päiviksi. 
Tanner pyysi ulkomaille tehtävän matkan vuoksi vapau-
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tusta eduskuntatyöstä ensi viikon ajaksi . 

Pyyntöjä päätettiin puoltaa. 

7 5. 

Päätetään erään kirjoituspalkkion maksamisesta. 

Päätettiin maksaa ryhmän sihteereille Aattelalle ja Lonkaiselle 

yhteensä 2000 markkaa kirjoituspalkkiona kirjasen "Sos.-dem. Eduskunta-

ryhmä ja nykyinen tilanne^* valmistamisesta. 

V a k i ^ ^ u d e i s i : 

Puheenjohtaja. 

Sihteeri. 
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Sosialidemokraattisen Sduakuntaryhmfcin kokonkseeta, Joka pidettiin 

ryhm^ihucneesea eduskuntatalossa 8 pn£ toukokuuta 1941, Kokous al-

koi kello 19. Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: Andersson,G,, 

Erichi puhujatehtäva esteeni),Eskola,Hakkila.Jokinen,Komu,Kuusi sto, 

L i nd oV1 st.Paa sonen,P e kkala,Salme no J a,3alovaara,S i11anp ää,Tnrk i a j a 

Voionmaa. Puhetta Johti Tanner ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 
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Pika-asutuslaln muuttaminen. 

Otettiin kfesitelteviiksl ryhmiJi suhtautuminen maatalousvalio-

kunnan pika-asutuslaln muutosesityksen Johdosta antamaan mietintöön 

liitettyyn sanotun valiokunnan erfilden sosialidemokraattisten Jä-

senten vastalauseeseen. 

Puheenjohtaja Tanner ilmoitti, ettfe''suuri valiokunta on yhty-

nyt maatalousTti] 1 o kunnan ehdotukseen esityksen 22 a §:n poistamises-

ta. Ryhmin on nyt määrättävä kuntunsa vastalau3eeseen, Jonka maata-

lousvaliokunnan eräät meikäläiset Jäsenet ovat valmistavan valiokun-

nan antamalla luvalla valiokunnan mietintöön liittäneet. Puhuja se-

losti vastalausetta. 

Valmistava valiokunta ehdottaa, että ryhmä päättäisi kannat-

taa k.o. vastalauseen hyväksyTiiistä, Ja että sllrtoväkseen kuuluvil-

le ryhmän Jäsenille annettaisiin täosä asiassa "vapaat kädet". 

« 

Welling: Hyhmän taholta on pyritty sovittelun aikaansttamiseen 

tässä asiassa, mutta siltä ei ole tullut mitään. Vastalause on eril-

linen asia, eikä sillä saavuteta mitään, Joten se muodostuu ilmaan 

huitaisuksi. Vastalauseella ei ole myönteistä merkitystä. Jos karja-

laiset Joutuvat myymään ne tilansa»Jotka ovat ruotsinkieliaten kun-

tien alueella, niin he saavat tiloistaan hyvän hinnan Ja voivat sen 
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Jälkeen vapaasti ostaa Itselleen tilan haluamaltaan palkalta. Tästä 

on heille vain etua. Vastalauseen mukaan voisivat . ruotsinklelis- f 

ten kuntien tilalliset hankkia vastikemaata mistä Suomen osasta ¡J 

tahansa. Jos vastalauseen mukaisesti asia järjestetään, tehdään 

suuri vääryys karjalaisille, iihdottl, että kaikille ryhmän Jäse- . V 

nllle annettaisiin asiassa "vaTJaat kädet"* 

lonkalnen: Sanoin valmistavassa valiokunnassa suostuvani 

vastalauseen mukaiseen järjestelyyn. Jos sillä tavoin asiassa 

saataisiin sovinto aikaan, mutta ruotsinkielisetkään eivät tunnu 
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olevan vastalauaeen kannulla, Vastalauseeseen o l i s i pitfe'nyt 

ottaa mukaan myöskin kuntien huoltolöiltoaten maat. Olenkin 

edelle eslttfimfinl perusteella k ie l t e i se l l ä kannalla vasta-

lauseeseen n£hden. 

Bryggari: 3e viiestöryhmfi, Jolle vastalauseessa ehdo-

tetaan annettavaksi laajennettu väetIkemaanhanklntaolkeus.vastus-

taa kalastusoikeuden laajentamista. Kalkil la kansa la l s i l l a on lain 

edessä samat oikeudet. Ryhmän ei o l i s i hyv£ksytt£vä vastalausetta. 

Ehdotti, että ryhmii kannattaisi suuren valiokunnan mietinnön hy-

v£ksymist£ 

Pyy: Maatalousvaliokunnan er&lden meikäläisten jäsenten 

vastalause ei tyydytä ruotsinkielislätkään, Jotka Intohlmolisestl 

vastustavat suomenklel 1sten maansaantla. Tässä as iassa o l i s i kai-

k i l l e ryhm '̂n Jäseni l le annettava "vapaat kädet".Kannatti '.Velllngln 

ehdotusta, • 

Peltonen,M.: Suuren valiokunnan meikäläinen ryhmä el 

ollut täysin s e l v i l l ä v.v, kannanotosta maatalousvaliokunnan mei-

käläisten Jäsenten vastalauseeseen. Vastaisuudessa o l i s i suuren 

valiokunnan meikäläisen ryhmän tietoon saatettava mitä v.v. on 

kulloinkin e s i l l ä olevasta a s ia s ta päättänyt. 011 "vapaiden kä-

sien" myiintämlsen kannalla, 

Tanner: Ryhmän sääntöjen mukaan voi v.v. k l I ree l l i se s -
r 

sä tapauksessa päättää miten Jossakin ednskunta-aslassa on mene-
teltävä. Kun valmistavaan valiokuntaan kuuluu Jäseniä eri valio-
kunnista Ja kun myöskin suuressa valiokunnassa on v.v. Jäseniä, 

f 

niin näin ollen v.v, kanti. r)iti ol la suuren valioitunnan nälkä-

Iäisten Jäsenten tiedossa. 

Linna: Kannatti Bryggarln ehdotusta. 

Simonen: Sn ole voinut yhtyä maatalousvaliokunnan 

eräiden meikäläisten Jäsenten vastaltiuseeseen. Jos s i inä o l i s i 

ollut yhteiskunnallista pohjaa, o l i s in voinut k i r jo i t taa nimeni 

sen a l l e . Vastalauseessa ajetaan suuromistajain as iaa ,Asia l la ei 

voine o l la u lkopol i i t t i s ta merkitystä. Kun plka-asutusta varten 

on Jouduttu yl i maan ottamaan malta, ei nyt voida antaa erä i l le 

suurkapital i s tei l le laajennettua vastikemaanhankintaoikeutta. 
Kannatti 'Vellingln ehdotusta. 

» 

Lepistö: Vastalauseessa ei a je ta erikoisesti suurka-

p i t a l i s t i en as iaa . Asia on sen luontoinen, ettei s i inä voida saa-
« 

vuttaa yksimielistä ratkaisua Ja sen vuoksi o l i s i saatava aikaan 

Jonkinlainen sovittelu. Vastalause on onnistunut sovitteluyritys, 

l i i t e 1 ryhmän pöytäkirjaan 8/5-41, 

SOSIALIDEMOKRAATnNEN EDUSKUNTARYHMÄ 
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i 'Ŝ tidínen , 
Voionmaa 

/Vüfeänen., 

thdotuf »El» 

Jaa 

/ 

/ 

L 

I 

/ 

/ 
/ 
l 

1 
i 
l 

I 

l 

/ 

/ 

Ii 
- I ) IM 

I ri 

ii ! 

fe 1 
MM 

I 

hm 
ti..'. f 

,"<11 III. 



u 

•I I 

iii: 

H' 

Ir- '-1I1. 

^ M iii' I 
m 
I * , 
tki. 

91 oli 

«13« . V : f . 

3 
ii— • n 

i . 

i ... 
f :- i . i . * 

Maalaisliittolaisten taholta vftstalaUBOtta vastaan tehdyt huo-

mautukset ovat helkkoia. Tuskin ruotslnklelisetkfefin voisivat 

¡ättät hallitusta, Jos vastalause tulisi hyvfiksytyksi. Jos ryh-

mä vain verraten suurella yksimieliayydellfi kannattaa vastalau-

setta, niin se tulee hyväksytyksi« Suuressa vallokunnessa äänes-

tivät ruotsalaisen kansanpuolueen edustajat sekä kokoomuksen 

edustajat Linkomies Ja Horelli vastalauseen hyväksymisen puoles-

ta, Myöskin kokoomuksen Pennanen puhui vastalauseen puolesta. 

Tanner: Asian tekee ikäväksi se, että sitä käsitel-

lään tunnekysymyksenä. Jos asialliset syyt otettaisiin huomioon, 

niin tultaisiin toisenlaiseen tulokseen. Tätä on katsottava koko 

maata koskevana asiana. Olen vakuuttunut siltä, että Jos ryhmä 

verraten suurella yksimielisyydellä kannattaa vastalausetta, 

niin se tulee hyväksytyksi. Ja sen Jälkeen maalaisliitto Ja 

ruotsalainen kansanpuolue el tee pika-asutuslain Johdosta riitaa. 

Keskustelun päätyttyä toimitetussa äänestyksessä hy-

väksyttiin ensin v.v. ehdotus 32 äänellä 24 ääntä vastaan. Tä-

män Jälkeen äänestettiin 'î ellingin ehdotuksesta "vapaiden käsien" 

myöntämisestä Ja tässä äänestyksessäinimenhuutoäänestys, äänes-

tyslista liite 1) päätettiin 29 äänellä 28 ääntä vastaan myöntää 

ryhmän Jäsenille "vapaat kädet". 

• 2 § . 

Kotimaisen-vii Jan vählmmät hinnat. 

Otettiin käsiteltäviksi ryhmän duhtöutuminen halli-

tuksen esitykseen laiksi vuonna 1941 tuotetun kotimaisen viljan 

vähiminlstä hinnoista, 
f 

Valmistava valiokunta ehdotti, että ryhmä kennattaisi 
f I 

maatalousvaliokunnan mietintöön liitetjm valiokunnan sosiali-

demokraattisten Jäsenten vastalauseen hyväksymistä* 

Hyväksyttiin v.v. ehdotus yksimielisesti. 

3 

Kalastusoikeuden väliaikainen laajentaminen. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen halli-

tuksen esitykseen laiksi kalastusoikeuden väliaikaisesta laa-

jentamisesta. 

Valmistava valiokunta ehdotti, että ryhmä kannattai-

si lakleeltyksen hyväksymistä suuren valiokunnan ehdottamassa 

muodossa. 
Hyväksyttiin v.v. ehdotus yksimielisesti. 
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4 §. 
k 

I l t lyaavuatuala ln muuttaminen. 

Ote t t i in käaltelt£vi:k8l ryhmän suhtautuminen hal l i tuksen es i tyk-

seen l a iks i £l t jysavustualaln muuttamisesta* 

Puheenjohtaja Tanner se lost i suuren valiokunnan lakiesi tyksen 

johdosta antamaa mletlnt(3ä. 

Valmistava valiokunta ehdot t i , ettti ryhmil kannattaisi lakiesi tyk-

sen hyväksymistä suuren valiokunnan ehdottamassa muodossa* 

Hyväksytti In yksimiel ises t i v .v . ehdotus* 

6 

Lomonpyynt^ Jfi* 
f 

Sinisalo pyysi kunnallisen tehtävän vuoksi vapautusta edus-

kuntatyöstä t . k : n 9 päiväksi . 

Lindström pyysi olkeustehtävän vuoksi vapautusta eduskunta-

työstä t . k : n 12-14 pä iv iks i . 

Tanner pyysi ulkomaille tehtävän matkan vuoksi vapautusta 

eduskuntatyöstä ensi viikon a j aks i . 

Lomanpyyntöihin suos tu t t i i n v .v . ehdotuksen mukaisesti. 

Hiltunen pyysi vapautusta eduskuntatyöstä t . k : n 9 päiväksi . 

Pyjmtöön suos tu t t i i n . 

Andersson,!:*: Voisin yhtyä Kajalan kannanottoon .mutta 

a s i a l l a ei ole kovin k i i r e . Kun n . s . polkamiesveron koroitue 

o l i eduskunnan käsi te l tävänä, ehdote t t i in taholtamme, e t t ä 

myöskin vanhempien t a i vanhemman elättäminen o t e t t a i s i i n huo-

mioon myönnettäessä vapautus polkamiesveron suorittamiseeta* 

Ehdotustamme oi kuitenkaan hyväksytty. Tämä on kuitenkin yhtä 

tärkeä as la kuin Hurtan a lo i t t eessak in kosketel tu. 

Rantala: Aloi t teessa on e r ä l t ä kohtia, joihin meikäläi-

nen ei voi yhtyä. Selosti valtiovarainvaliokunnan mietintöä* I 
Asiasta puhuivat v ie lä Aattela ja Kulovaara* 

Keskustelun päätyt tyä p ä ä t e t t i i n ryhmän jäsen i l l e antaa 

tässä as iassa "vapaat kädet 

V a k u u d le k 8 1 : 

Puheenjohtaja^ 

' n 
' M jj 

• ^ 

Sih tee r i . 

. j 

I 

6 §. 

Suhtautuminen Hurtan l ak ia lo i t t eeseen . 

Keskustelt i in ryhmän suhtautumisesta edustaja Hurtan y.m. 

lakia lo i t teeseen l a ik s i tulo- ja omaisuusveroata annetun la in muut-

tami ses ta . 

Kajala: Ryhmän o l i s i asetut tava s i l l e kannalle, e t t ä Hurtan 

a lo i t t ee s t a hyväksyt täis i in kaksi pykälää, nlm. 13 §, joka koskee 

oikeutta saada vähentää k i i n t e i s t ö s t ä saadusta tu los ta k i i n t e i s t ö s t ä 

suor i te t tavat e l äkkee t j a lo i t t eeasa ehdotetaan sanottu etuus po i s t e t -

tavaksi , sekä 23 a § , jonka mukaan 24 vuotta tä3rttfc:nyt lapseton 

verovelvollinen joutuu suorittamaan 40 fo suuruisen l isäveron. Aloit-

teessa ehdotetaan pykälää muutettavaksi s i t en , e t t ä l i säveros ta o l i -

sivat vapaat myöskin ne henki löt , jotka vaikkapa vain osan verovuot-

ta ovat antaneet elatuksen omalle t a i aviopuolisonsa l apse l l e . Perus-

t e l i kantaansa l aa jahkos t l . 

Kulovaara: Yhtyi Kajalan lausuntoon. 

Hiltunen: Hurtan a loi t teeseen on suhtauduttava varovaises t i . 

Aloit teessa on oikeatakin as iaa , mutta s i inä on myös eräs kohta jo-

hon ei voida yhtyä. Asia o l i s i valmistel tava. 

T a r k l s t e t t u : 

i4 'tii 

i 
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SosialidemoKraattlsen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin pankkivaliokunnan huoneessa edus-
Kuntatalossa 15 pnä toukokuuta 1941. Kokous alkoi kello 18. Saa-
puvilla olivat: Bryggari,Kulovaara,Kuusisto,Lehtokoski,Lepistö, 
Linna,Lonkainen,Peltonen,O.,Reinikainen,SalraenoJ a,Tolonen, V/ir-
tanen,Voionmaa Ja Aattela seicä ministeri Pekkala. Puhetta Joh-
ti Reinikainen Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Turkan kirjelmä. 

Esiteltiin ryhmän Jäsenen Turkan kirjelmä. Jossa ryhmän 
huomiota Kiinnitetään maassamme harjoitettavaan diktatuurijär-
jestelmän ylistyspropagandaan,seKä esitetään toimenpiteisiin 
ryhtymistä tehokkaan vastapropagandan järjestämiseksi. Tässä 
tarkoituksessa olisi tarpeellista tehostaa eduskunta-asioiden 
selvittämistä imu yleisradion välityksellä, koska laajat kan-
salaispiirit tuntevat Kovin puutteelisesti edusKunnassa käsi-
teltyjä asioita.(Liite 1) 

Voionmaa: Allekirjoitan kaiKen sen mitä TurKan kirjelmäs-
sä sanotaan.Asiasta pitäisi huoaiauttaa kulKulaitosministerille. 

Salmenoja: TurKan esittämään asiaan on kiinnitettävä 
huomiota. Sopiva oikotie asian hoitaikiseKsi on se, että sen 
Johdosta käännytään kulkulaitosministerin puoleen. Jolle asia 
kuuluu. Salovaaran olisi hoidettava tämä asia. 

Aattela: Turkan esittämä asia olisi otettava myöskin 
edusKunnan puhemiesneuvostossa esille. 

Lepistö: Yhtyi Aattelan lausuntoon, 
k 

Lonkainen: Piti hyvin tärkeänä, että kansanvallan puo-
lustamiseksi järjestetään tehokasta vastapropagandaa. 

Virtanen: Paitsi sitä, että asian Johdosta Käännytään 
Kulkulaitosministerin Ja eduskunnan puhemiesneuvoston puoleen, 
on myöskin puoluetoimikunnan huomiota kiinnitettävä asiaan. 
Avain asian hoitamiseen on Salovaaran hallussa. 

Voionmaa: Piti hyvin tärkeänä, että yleisradion huomiota 
Kiinnitetään asiaan, nim. kansanvallan puolustamiseen. 

Linna: Asian Johdosta olisi ryhmän puolesta lähetettävä 
kirjelmä puhemiesneuvostolle. 
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Keskustelun päätyttyä päätettiin ryJnDäkokouKselle 
ehdottaa, että Turkan kirjelmässä esitetyn asian Johdos-
ta käännytään kulkulaitosministerin puoleen seKä lähete-
tään ryhmän puolesta kirjelmä puhemiesneuvostolle. Kirjel-
mässä esitettäisiin puhemiesneuvoston harkittavaasi, mil-
lä tavoin eduskunnan työtä koskevaa selostustoimintaa voi-
taisiin tehostaa, (Kirjelmän jäljennös liite 2) 

2 §. 
Pekkalan selostus. 

Hallituksen ulkoasiainvaliokunnan jäsen, toveri Pek-
kala esitti kokoukselle seuraavan selostuksen: 

Hyvät toverit! Jlkopoliittisten asioiden käsittelemi-
nen nykyhetKellä tuottaa-niiden monimutKaisuuden ja salaisen 
diplomatian seKä voimakkaan propagandan VUOKSI erinomaisen 
suuria vaikeuksia. Ei ole niinkään helppo erottaa joukosta si-
tä mikä on oleellista ja tapahtumien kulkuun vaikuttavaa, ja 
parhaimmassakin tapauksessa on johtopäätöKset tehtävä enem-
män tai vähemmän todennäköisten seikkojen,tosiaslaln tai ar-
vailujen perusteella. Koko paljon helpompaa on tarkastella 
oman maan ulKopoliittisia kysymyksiä, jos Kohta niidenkin rat-
kaisu pääasiassa riippuu tapahtumista meidän maamme ulkopuo-
lella. 

Meillä on jo pitkän aikaa sanottu ja sanotaan yhä edel-
leen, että meidän ulKopolitiikkamiiie on ollut ja on täysin puo-
lueetonta ja korrektia joka suunnalle. Tämän väitteen oiiceutus-
ta on syytä lähemmin tarkastaa. 

On vallan selvää ja psykoloogisesti myös selvitettävis-
sä, että Suomen ja Neuvostovenäjän sota kaikkineen,mitL sen yh-
teydessä tapahtui, oli omiaan seurauKslneen luomaan varsin vai-
keasti sovitettavan, vieläpä katkerankin mielialan tässä maas-
sa. Tämän mielialan merkit tulevat tietenkin näkyviin myös ul-
kopoliittisessa suhtautumisessa Neuvostovenäjään. Tosin alku-
aikoina sodan jälkeen täydellä todella, pelon ja järjen äänen 
pakottamana koetettiin ylläpitää hyviä välejä Neuvostovenä-
jään ja tehtiin sille toinen toistaan suurempia myönnytyksiä. 
Suhteet näyttivätkin paranemistaan paranevan eikä suinkaan 
vähimmän sen johdosta, että lähettilääksi Neuvostovenäjälle 

onnistuttiin saamaan siellä luottamusta nauttiva,varovainen 
* 

ja viisas diplomaatti Paasikivi. Sopimuksia tehtiin monenlal-

sla, vieläpä kauppasopimuskin, jonka ehtoja puolin ja toisin nou-
datettiin pitkähkön ajan, mutta välit alkoivat jälleen kylmetä. 
Täällä vaikuttivat Neuvostovenäjän ystävyydenseuran järjestämät 
kokoukset ja mellakat ärsyttävästi maan väestön valtavaan pääo-
saan, jotapaltsl Moskovan ja Petroskoin radiolähetykset ovat 
suuresti maiden suhteita huonontaneet. Neuvostovenäjällä taasen 
alettiin karsain silmin katsella meillä mitä moninaisimmin muo-
doin ilmennyttä saksalaispalvontaa. Saksalaisille myönnetty . 
kauttakulkulupa. Saksan Kanssa tehty suuri Kauppasopimus, klrja-
ja messunäyttelyt sekä mitä läheisin kanssakäyminen monilla aloil-
la saksalaisten kanssa on kaikesta päättäen hermostuttanut ko-
vasti venäläisiä. Hermostusta on omiaan vielä ollut lisäämään 

n.s. nlkkelikysymyksen pitkäaikainen käsittely, jossa neuvotte-
« 

Iljana toimi m.m. Saksan-Suomen kauppasopimusneuvotteluissa esiin-
tynyt pankinjohtaja Fieandt. Samaan aikaan kävi selville, että 
Suomen Moskovaan lähetetty ja tähän toimeen pyytämällä pyydetty 

I 

lähettiläs Paasikivi oli lähtemässä pois Moskovasta, nikkell-
asiain yhteydessä sattuneiden tapausten ja erimielisyyksien vuok-
si. Välien kylmenemisestä.aon aiheutunut m.m. tuonnin keskeyty-
minen Neuvostovenäjältä, jotapaltsl sieltä käsin on vitkuteltu 
tai Kieltäydytty antamasta viisumeja eräille suomalaisille neu-
vottelijoille j.n.e., muusta nyt puhumatta. Tulee kysyneeksi, 
onko todellaKln näin ollut asianlaita ja onko ulkopolitiikkaam-
me näin ollen hoidettu parhaalla mahdollisella tavallal 

UlKopoliittinen orientoituuxlsemiLe on Kieltämättä vii-
me aikoina muuttunut. UlkopolitlikKamiue johto on kaiken aikaa 
määrätietoisesti pyrKlnytkln siihen. Olen jo aikaisemmin maini-
nut, että tuskin koskaan Saksan täkäläisen lähetystön ja ulko-
asiainministeriön välillä on ollut niin läheisiä suhteita kuin 
ministeri V/ittingin alKana. Näissä suhteissa on menty vieläpä 
niin pitkälle, että virkanimitysasioissakin Käännytään tuon vie-
raan lähetystön puoleen. Samalla on tehty ainakin eräs sopimus, 
jossa tarkoituksella myönnettiin saksalaisille suurempia etuja 
kuin muille kansakunnille. Paaslkiveä, joka on Neuvostovenäjäl-
lä hoitanut maamme asioita viisaasti,varovasti ja taitavasti, 
on ulkoministeriön taholta kohdeltu siten, että hän on katsonut 
asiakseen pyytää eroa tehtävästään. UlKoasiainmlnisteriön kans-
liapäälliköksi on valittu henKllö, joka on tunnetusti Akateemis-
ta Karjalaseuraa lähellä, saksalaismiellnen ja henkilö,joka 
rauhaa tehtäessä pani' virkamiehenä vastalauseen pöytäkirjaan. 
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Lähettiläs- ja muut nlmltykseticin ovat tapahtuneet yleensä 
samassa hengessä. Kanssakäyminen Saksan kanssa on ollut vi-
rallisestikin kaikin puolin vilkasta . Valtioneuvoston ul-
koasiainvaliokuntaa ei ole kutsuttu kokoon pitkiin aikoihin, 
koska ulkoministerillä on sellainen käsitys, että Tasavallan 
Presidentti hoitaa maan ulkopolitiikan, yhdessä hänen, pää-
ministerin ja puolustusministeri Waldenin kanssa. Valiokun-
taan kuuluvat myös ministeri Kukkonen Ja allekirjoittanut. 
Hallitusmuodon mukaan kuitenkin Tasavallan Presidentti te-
kee kaikki päätöksensä valtioneuvostossa, jonka ulkoasiain-
valiokunnan sitäpaitsi voimassaolevien säännösten mukaan tu-
lee käsitellä kaikki tärkeimmät ulkopoliittiset asiat. Edus-
kunnan ulkoasiainvaliokunnalle annetaan hyvin harvoin ulko-
poliittisia tilanneselostuksia ja nekin,jotka annetaan,eivät 
sano paljon mitään, sikäli kuin minulle on kerrottu. Ne lie-
nevät sitäpaitsi niin sekavia, että niitä on valkeata ymmär-
tää, jos ovat aina tosia^caan. Ja kaiken huipuksi tulee nuor-
ten miesten värvääminen SaKsaan tavalla, joka on rlkoicsellls-
ta(värväyksestä on vähintään yhden vuoden kurltushuoneran-
galstus) ja joka ainakin allekirjoittaneelta valtioneuvoston 
ulkoasiainvaliokunnan jäseneltä samoin kuin tietääkseni minis-
teri Kukkoseltakin salattiin. Kunnes muulta taholta sain asi-
asta vihiä ja Kunnes ulkoministerin, niin sanoakseni seinää 
vasten asettamalla sain tunnustamaan, että hän puuhan tunsi, 
vaikka hän sen ensin oli kieltänyt. Minun ei tarvinne jatkaa 
pltemmälti, ylläsanomani jo selvästi osoittaa, että me ulko-
politiikassamme olemme heittäytyneet kokonaan Saksan syliin, 
nykyisen ulkoministerimme siihen oleellisesti vaikuttaessa. 

Onko tästä mahdollisesti meille vaaraa tai vahinkoa? 
Tuollaisen ulkopolitiikan harjoittaminen perustuu kokonaan sii-
hen olettamukseen, että Saksa voittaa sodan ja on ainoa mah-
dollinen meidän auttajamme, jos syntyy konflikti Neuvostovenä-
jän kanssa. Itse asiassa ulkopolitiikkamme johto, mm. Berllnls-
tä saapuneiden raporttien perusteella onkin ollut siinä käsi-
tyksessä, että viimeistään kesäkuuhun mennessä syntyy sota 
Saksan ja Neuvostovenäjän välillä. Olen, milloin siihen tilai-
suus suinkin on tullut, puolestani varoittanut luottamasta tä-
hän mahdollisuuteen, perustellen käsitystäni eräillä tosiasi-
oilla, mutta ne eivät ole auttaneet ennenkuin Saksan lähetys-

tön taholta joltakin aikoja takaperin lienee virallisesti 
asiasta huomautettu ja vasta sen jälkeen kuin Ruotsin ulkomi-
nisteri Otlnther oli käynyt täällä. Sen vuoksi saattoikin Paasi-
kivi täältä Moskovaan lähtiessään sanoa minulle,neuvoteltuaan 
Wittingin kanssa: "Nehän ovat nyt samalla kannalla kuin mekin". 
Tämän jälkeen on tapahtunut paljon. Stalin on tullut Neuvosto-
venäjän pääministeriksi,Neuvostovenäjä on tehnyt monta kaunis-
ta ulkopoliittista pokkausta Saksaan päin,Huhut Stalinin ja 
Hitlerin kohtauksesta ovat jatkuneet, Hitlerin sijainen Hess 
on lentänyt Englantiin, Amerikka näyttää tulevan mukaan sotaan, 
hyökkäys Egyptiä kohti on pysähtynyt y.m. y.m.,kaikki seikkoja, 
jotka eivät edellytä pikaista yhteenottoa Saksan ja Neuvostove-
näjän välillä, ja jotka eivät myöskään ehdottomalla varmuudella 
osoita, että Saksa lopulta voittaa sodan. Jos se ei voittaisl-
Kaan sotaa, miten meidän silloin käy? Saksasta ei ole silloin 
turvaa, anglosaksHaiset maat ovat, kuten Englannin parlamen-
tissa käydystä keskustelustaKin käy selville, meitä kohtaan 
varsin myrKylliset ja lienevät sitä paitsi antaneet tietää, 
ettei meillä enää samanlainen tuuri olisi kuin vuonna 1918, 
jos he voittavat. Sieltäpäin ei siis olisi mitään tukea ja 
turvaa, joka, vastoin täällä vallitsevaa yleistä mielipidettä, 
epäilemättä olisi meidän kannaltaiuuie varsin suurlarvolnen. 
Ruotsikin on meihin liiallisen saksalaisystävälllsyytemme ta-
kia kyllästynyt. Tulevaisuuden perspektiivlmme el siis suinkaan 
ole valoisa. 

Mutta, mltenKä sitten olisi meneteltävä, kysynee joku 
jä täydellä syyllä. Minun mielestäni Venäjän politiikkamme oli-
si hoidettava paremmin ja joustavammin kuin tähän asti. Sak-
saan nähden olisi tehtävä se, mihin on pakko ja korrektit suh-
teet sinne päin olisi säilytettävä, mutta ei mentävä pitemmäl-
le eikä missään tapauksessa värvättävä nuoria miehiämme sen 
armeijaan, vielä vähemmän kasvatettava näistä Saksassa AKS:n 
ja IKL:n piirien nuorukaisista ja miehistä tänne paikallisjoh-
tajia, joiden merkityksen ja toiminnan laadim Kait ainakin 
kaikki sosialidemokraatit ymmärtävät. Näiden puuhien päämää-
ristä ei voida olla eri mieltä.-Anglosaksilaiseen maailmaan 
olisi selvitettävä missä valkeassa asemassa me olemme, että 
me tunnemme syvää sympatiaa demokraattista valtiojärjestystä 
kohtaan, mutta haluamme olla täysin korrekteissa suhteissa 
Saksaan ja Venäjään, jotka ovat luonnollisia kaupankäyntlmai-
tamme. Samoin on asianlaita Ruotsiin päin, jonka kanssa yh-
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teenkuuluvalsuutemme on ehdoton. 
Tämä el tietenkään ole se palkka, missä olisi lähem-

min selvitettävä kuinka ulKopolitllkkaaimne on holdettava.Mut-
ta kaikesta edellä eslttämästäni tahtoisin kuitenkin tehdä 
erinäisiä johtopäätöksiä. Ulkopolitiikkamme Johtoa olisi 
vaihdettava, el ainoastaan sen harjoittaman yksipuolisen ul-
kopoliittisen orientoitumisen takia, vaan senkin vuoksi,et-
tä ulkopolitiikkaamme ei ole hoidettu sillä taitavuudella ja 

kaukonäköisyydellä, jota vallankin tällaisena erinomaisen 
» 

kriitillisenä aikana,mikä nyt vallitsee, olisi noudatettava. 
Pyydän nimenomaan huomauttaa, että tämä ehdotukseni el ole 
mikään hetkellisen mielijohteen tulos, vielä vähemmän henki-
lökohtaisiin syihin perustuva, vaan se perustuu varmaan vakau-
mukseen siltä, että muutos ulkopoliittisessa johdossamme on 
aikaansaatava. Luulisin ryhmämme ulKoasiainvaliokuntaan kuu-
luvien jäsenien olevan kanssani asiasta samaa u^ieltä. Ehdo-
tukseni ei kuitenkaan rajoitu yksinomaan tähän. Ne Ilmiöt, 
jolta viime aikoina on esiintynyt ja jotka ilmeisesti tähtää-
vät demokratiamme kukistamiseen, ennen itaikKea se värväystol-
mlnta, jota edellä olejikosketellut, edellyttävät kaiickien 
demokratian ja parlamenttarlsmln kannalla olevien piirien 
Kiinteätä yhteistoimintaa, jotta tämä vaarallinen toiminta 
voitaisiin tukahduttaa alkuunsa.- Sen vuoksi ehdotan, että 
Sosialidemokraattisen Edus/iuntaryhmän taholta käännyttäi-
siin maalaisliiton, ruotsalaisen kansanpuolueen ja edistys-
puolueen eduskuntaryhmien puoleen esityksellä, että naiden 
ryhmien keskuudesta muodostettaisiin valtuuskunta, joka aset-
tuisi asiassa yhteyteen hallituksen Kanssa ja joka samalla 
ryhtyisi kaikkiin muihin toimenpiteisiin tämän asian järjes-
tämiseksi maan etua vastaavalla tavalla. 

Voionmaa: Pääministeri ja ulKoasialnmlnisterl ovat 
kyllä kertoneet värväyksestä, jota maassamme harjoitetaan 
nuorten miesten Saksaan matkustamisen merkeissä. Ulkomlnis-

« 

teri mainitsi, että kun aikanaan täältä meni vapaaehtoisia 
Norjaan, niin siitä el virallisesti tiedetty mitään. Tuntuu 
oudolta, että annetaan passeja henkilöille, jotka aikovat 
mennä vieraan valtion palvelukseen. Tuntuu siltä niinkuin 
hallitus olisi tarkistanut kantaansa. Witting Ilmoitti ulko-
asiainvaliokunnalle käsityksenään, että sota ei lopu pian. 
Hän mainitsi myös, että Saksan ja Neuvostoliiton välillä ei 

i ! 

ole odotettavissa ristiriitojen puhkeamista. Ulkoministeri 
oli vielä malninut, että Neuvostoliitto vastustaa sitä,että 
Suomi lähestyisi Ruotsia, koska se katsoo, että se olisi 
Moskovan rauhansopimuksen vastaista. Puhuja sanoi eräille 
huomattaville venäläisille huomauttaneensa, että iLlnkä vuok-
si Venäjä vastustaa Suomen ja Ruotsin yhteistoimintaa koska 
se ei ole tähdätty Neuvostoliittoa vastaan. Puhujan mielestä 
on syytä luulla, että Venäjällä otetaan tämä asia* uudelleen 
harkittavaksi. Ruotsin kanssa olisi koetettava saada yhteis-
toimintaa aikaan. Epäili sitä,minkä verran saadaan eri edus-
kuntaryhmien välillä yhteistoimintaa aikaan värväyksen estä-
miseksi. 

Tolonen: Oli tyytyväinen Pekkalan kannanottoon. 
Suhteet Venäjän kanssa olisi saatava pareiimilksi. 

Aatteia: Kannatti Pekkalan tekemää ehdotusta. Ker-
toi Tampereella harjoitettavasta värväyksestä. 

Bryggari: Kannatti myöskin Pekkalan ehdotusta. 
Asiaan olisi saatava korjausta. 

Pekkala: En pitäisi mahdottomana sitä, että eri 
eduskuntaryhmien vähillä saataisiin yhteistyötä aikaan mai-
nitsemassani tarKoitUtvsessa. Olen keskustellut asiasta von 
Bornln kanssa ja saanut erältä täydentäviä tietoja. Värvä-
tyt menivät värväyshomman alkuaikana Turusta saksalaisilla 
laivoilla ilman passia. Sittemmin on asiaan saatu se korjaus, 
että passit on hankittava. 

Lepistö: Maalaisliiton ryhmän keskuudessa on voimak-
kaasti esillä saksalaista suuntausta. Värväyshomma olisi saa-
tava loppumaan ja poliittinen suuntautumisemme oikeille rai-
teille. 

Kuusisto: Tiedusteli ovatko vällmme Neuvostoliiton 
kanssa paranemassa, kuten on kerrottu. 

Pekkala: Vällmme Neuvostoliiton kanssa ovat huonon-
tuneet. 

Wirtanen: Saksaan värvätyt nuorukaiset tulevat saa-
maan poliittista koulutusta, muun ohella. Eduskunnan ulkoasiain-
valiokunta on pidättäytynyt kaikesta ulkopolitiikan hoidosta. 
Valiokunta el halunut saada selostusta Paasikiveltä eikä Ki-
vimäeltä. Kannatti Pekkalan ehdotusta. 

Lehtokoski: Turun puolessa on kiinnitetty huomiota 
saksalaisten runsaslukulsuuteen maassamme. Värväystoiminta oli-
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si saatava lopetetuksi. Puhui Turussa tehtävänä olevien ja 
Venäjälle lähetettävien laivojen valmistumisesta. 

Linna: Kertoi että eräissä oppikouluissa harjoitet-
taisiin painostusta oppikoululaisten lähtemiseksi Saksaan. 
He tulisivat saamaan siellä myöskin poliittisen koulutuksen. 
Tämä asia olisi meidän hoidettava. Wittingistä olisi päästävä. 

Keskustelun päätyttyä todettiin ensin, että toveri 
Pekkala on kuullut valmistavan valiokunnan jäsenten selostuk-
sensa johdosta esittämiä mielipiteitä. Tämän jälkeen päätet-
tiin, että ryhmän puheenjohtajat Tanner ja Reinikainen sekä 
v.v. jäsen Voionmaa kääntyvät maalaisliiton, ruotsalaisen kan-
sanpuolueen Ja edistyspuolueen eduskuntaryhmien puoleen esi-
tyksellä, että näiden ryhmien edustajat yhdessä harkitsisivat 
toimenpiteitä värväystoiminnan ehkäisemiseksi. 

I asTi 

l-li 

3 §. 
Selostus elintarvekys^iiiyksestä. 

Päätettiin pyytää kansanhuoltoministeriä selostamaan 
ryhmälle elintarvekysymyksen tämänhetkistä vaihetta. 

4 §. 
Kyselyjen teKeminen. 

Sen johdosta, että ryhmän eräät jäsenet olivat teh-
neet erään Kyselyn sosialiministerille, esittämättä asiaa ensin 
valmistavalle valiokunnalle ja ryhmälle, päätettiin ryhuiän jäse-
nille huomauttaa, että eduskuntakyselyjä ei ole tehtävä esittä-
mättä asiaa ensin v.v. ja ryhmän kasiteltäväKsi. 

5 §. 
Korvauslain muuttaminen. 

KesKusteltiin hallituksen esityksestä alueluovutuksen 
johdosta menetetyn omaisuuden korvaamisesta annetun lain muutta-
misesta. 

Aattela: Selosti hallituksen esitystä ja valtiovarain-
valiokunnan asianomaisen jaoston esitykseen tekemiä muutosehdo-
tuksia. Ryhmän olisi nyt määrättävä kantansa jaoston ehdotuksien 
suhteen. 

Asian käsittely keskeytettiin tähän Ja otetaan se myö-
hemmin uudelleen käsiteltäväksi. 

V a i i u u d e k s i 

"Pufiienj'"'""' 
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Sosialidemokraattisen Sduskuntaryhmfin kokouksesta, Joka pidet-
tiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 16 p:nfi toukokuuta 1941. 
Kokous alkoi kello 19. Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: 
Andersson.O. ,?'agerholm,Hakala,Hakkila,Juutilainen,Karjalainen, 
Kilpi,Pyy.Raunio,Salovaara,Sillanpöä,Tanner,Wdlling Jft.WenmÄn. 
Puhetta johti Reinikainen Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 5 . 
Lomanpyyntg. 

Syrjänen pyysi vapautusta eduskuntatyöstä, sjrynä kun-
nallinen tehtävä, t.k:n 19-21 päiviksi. 

Pyyntöön suostuttiin. 

2 §. 
Turkan kirjelmä. 

Esiteltiin ryhfiiän Jäsenen Turkan kirjelmä. Jossa ryh-
män huomiota kiinnitetään maassamme harjoitettavaan diktatuuri-
järjestelmän ylistyspropagandaan. sekä esitetään toimenpitei-
siin ryhtymistä tehokkaan vastapropagandan järjestämiseksi. Täs-
sä tarkoituksessa olisi tarpeellista tehostaa eduskunta-asioi-
den selvittämistä m.m. yleisradion välityksellä, koska laajat 
kansalaispiirit tuntevat kovin puutteellisesti eduskunnassa kä-
siteltyjä asioita.(Kirjelmä liitteenä v.v. pöytäkirjassa 15/5-41) 

Valmistava valiokunta ehdotti, että Turkan kirjelmässä 
esitetyn asian johdosta käännytään kulkulaitosministerin puo-
leen sekä lähetetään ryhmän puolesta kirjelmä puhemiesneuvostol-
le. Kirjelmässä esitettäisiin puhemiesneuvoston harkittavaksi, 
millä tavoin eduskunnan työtä koskevaa selostustolmintaa voi-
taisiin tehostaa. (Kirjelmän Jäljennös liitteenä v.v. pöytä-
kirjassa 15/5-41) 

Lumme: Kannatti valmistavan valiokunnan ehdotusta, vaik-
ka epäilikin johtaako se toivottuun tulokseen. Olisi halunut 
tietää ovatko meikäläiset ministerit hyväksyneet hallituksen 
esityksen laiksi htilllnnon järjestämisestä sota-aikana. Tähän 
asiaan on kiinnitettävä vakavaa huomiota. 

Jokinen: Väitti että eduskunta itse on syypää siihen, 
että kansan keskuudessa luottamus demokratiaan horjuu. Valta-
lain hyväksyminen oli paha asia, sillä sanotun lain avulla ei 

I 

t; 

V.ä {¿i 

il 



H 

; 

harjoiteta kansanvallan itsepuolustuetat Puhui vielt: miesten värviiyk. 

sestä Sakeaan. V£rvfe'ystolmlnta olisi saatava estetyksi. 

Andersson,K.: Kansanvallan itaepaolustuksesta voidaan 

kyllfi keskustella, mutta saatetaan tulla eri tuloksiin. B1 ole 

pyrittevg siihen, ettfi kalkki edustajat Joutuisivat radiossa esiin-

' tymfiibi. Sduskuntaryhmtoi on pidettfivfi huoli siitä, ettfi työvfien leh-

distö vastaa tarkoitustaan. Kertoi- eräiden upseerien sopimattomas-

ta esiIntymisestfi Junassa. 

Peltonen,M.: Juuri pahoina päivinä on kansanvaltaa puo-

luetettava. Yhtyi v.v. ehdotukseen. 

Turkka: Kirjelmässäni kosketeltu asla ei ole pieni Ja 

jnerkltyksetön. Jos kansalle olisi selostettu esim. valtalakia, 
t 

el siltä olisi sellaisia väärinkäsityksiä vallalla kuin nyt on. 

Kansanvaltaa on puolustettava. 

Kivisalo: On kovin helppoa esittää arvosteluja, olisi 

kuitenkin myös esitettävä Jotakin rakentavaa. Arvostelijain pitäi-

si esittää Joku ohjelma. 

Andersson, K.: Puhui työväen lehtien sisällöstä Ja kir-

Jolttelutavasta. Toimituksille ei olisi lähetettävä kirjelmiä, että 

"määrätynlaisia kirjoituksia ei saa Julkaista. Jos emme saa omaa 

lehdistöämme kirjoittamaan kansanvallan puolesta, emme voi toivoa, 

että muilla tahoilla kansanvaltaa puolustetaan. 

Peltonen,0.: Yhtyi Turkan kirjelmään. Onkohan edustajat 

itse tehneet parhaansa eduskunta-asioiden selostamiseksi. 

Huotari: Yhtyi Turkan kirjelmään.Sdustajaln on selostet-

tava asioita. Kansanvaltaa el kohoteta huonolla esiintymisellä. 

Turunen: Ihmetteli sitä, että eräiltä edustajilta puut-

tuu rohkeutta selostaa asioita. 

Kivisalo: Matelijoita on kahdenlaisia, toiset koettavat 

"hankkia matelemi seilaan suosiota ylhäältä päin toiset taas suurten 
joukkojen taholta. 

Linna: Kansanvaltaa on puolustettava. Yleisradion toi-

mintaan on kiinnitettävä huomiota. 
Asiasta puhuivat vielä Aattela ja Jokinen. 

Keskustelun pilätyttyä hyväksyttiin äänestyksettä v.v. 

ehdotus. 

2 
I 

KyselyJ en te kerni nen. 

Sen Johdosta, että ryhmän eräät Jäsenet olivat tehneet 

erään oduskuntakyaelyn esittämättä aeiaa ensin valmistavalle 

valiokunnalle Ja ryhmälle, oli v.v. päättänyt ryhmän Jäaenil-

le huomauttaa, että eduskuntakyselyjä ei ole tehtävä esittä-

mättä ensin asiaa v.v. ja ryhmän käsiteltäväksi. 

Bryggari: Asia on tullut esiin sen Johdosta, että eräät 

ryhmän Jäsenet tekivät eduskuntakyselyn Salon raakasokeritehtaan 

asioista. Ministeri Fagerholm vastaukseösaan osoitti, että kyse-

lyä el oltu huolellisesti valmistettu. 

Sri oh: Useat kyselyssä mainitut asiat perustuvat valaeh-

tolsiln todistuksiin. 

Jokinen: Salon raakasokeri tehtaalla on työläisten tahol-

ta tapahtunut eräitä rikkomuksia, '̂ ..m. sokeria on varastettu. 

Heitä ei pantu sen Johdosta syytteeseen vaan eroitettiin työstä. 

Kyselyssä oli kyllä asiallisiakin kohtia. 

Keskustelun päätyttyä kokous v.v. kannanottoon yhtyen 

päätti, että eduskuntakyselyjä ei ole tehtävä esittämättä ensin 

asiaa v.v. ja ryhmän käsiteltäväksi. 
» 

3 §. 

Valtiollisen poliisin suhtautuminen ryhmän eräisiin 

jäseni in. 
f 

Keskusteltiin valtiollisen poliisin suhtautumisesta 

ryhmän eräisiin Jäseniin. 

Andersson,K.: Halusi ryhmän Jäsenten tietoon saattaa, 

että ryhmän eräiden jäsenten kintereillä liikkuu valtiollisen 

poliisin miehiä. Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän täytyy 

arvovallallaan kyetä karistamaan valtiolliset poliisit pois 

ryhmän Jäsenten kintereiltä. 

Toivonen: Sen tapaista, mistä Andersson kertoi, on ta-

pahtunut aikaisemminkin. Minunkin puhetilaisuuksissani on ol-

lut valtiollisen poliisin miehiä, mutta en ole niistä pitänyt 

väli^, eikä niistä ole välitettävä, vaan puheet on pidettävä. 

Viime syksynä lähetettiin valtiollisen poliisin edustajat mei-

käläisten perää'n maaherrojen määräyksestä. 

Kajala: Valmistavan valiokunnan olisi vietävä hallituk-

selle sellaisia terveisiä, että sosialidemokraattisten edusta-

jien puhelinpuheluja ei saa kuunnella. 

Kivisalo: Hämeeni äänin maaherran kanssa oli keskustelua 

Toivosen mainitsemasta asiasta. Maaherra sanoi, että valtiolli-

sen poliisin edustajia el lähetetty vakoilemaan, mitä edustajat 
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puhuvat, vaan seuraajiaan raltt: puhati lalauukslsaa tapahtun»On 

otet tava se l la inen asenne, ett£ puhuu vain pesunko e t£iv̂ £i to-

tuutta , josta aina voi v a s t a t a . 

Hemfilfe'lnen: -Mikkelin v a a l i p i i r i n a l u e e l l a el ole havait-

tu , ette kenenkt'fin ruuhelta valvotaan Anderssonin mainitsemalla 

t a v a l l a . 

Bryggarl: V a l t i o i l l e e n p o l i i s i n jäsenetkin ovat vain palk-

k a l a i s i a , joiden täytyy t o t e l l a annettuja mi^äräykslä. Kun on ky-

seessä Julkinen puhet i la isuus, täytyy sinne päästää kaikki n e , j o t -

ka haluavat t u l l a . Puheen e s i t t ä j ä voi harkita mitä sanoo. 

Andersson,K.: Joa ryhmä el voi tässä asiassa Jotakin tehdä, 

ni in minä en tule puhumaan p i i r i s s ä n i . Ky l lä kansanedustajan p i -

t ä i s i saada l i i k k u a vapaast i . 

Turkia: Kertoi kokemuksistaan Venäjän val lan aikana. Siihen 

aikaan o l i v a t ohranat aina l i i k k e e l l ä Ja meikäläisten k i n t e r e i l l ä . 

Toivosen kanta on paras, el kannata hermostua, vaikka v a l t i o l l i -

nen p o l i i s i onkin k i n t e r e i l l ä . 

Kultt inen: Yhtyi Toivosen lausuntoon. Anderssonin v a a l i p i i -

r i kuuluu sotatoimialueeseen. Hyhmä tuskin voi mitään tässä as ias-

sa tehdä. Edustajien v e l v o l l i s u u s on käydä puhumassa. 

Keskustelun päätyttyä p ä ä t e t t i i n , e t t ä ryhmän toinen puheen-

johta ja Heinikainen kääntyy Anderssonin esittämän asian johdosta 

s isäminister in puoleen. 

4 §. 

Meikäläisten ministerien s a a p u v r l a d o ryhmän kokouksissa. 

Keskuste l t i in meikäläisten ministerien saanuvi l laolosta ryh-

män kokouksissa. 

Lumme: K i i n n i t t i kokouksen huomiota s i ihen, e t t ä hal l i tuksen 

meikäläiset jäsenet eivät kovin usein käy ryhmän kokouksissa, e i v ä t -

kä läheskään aina seuraa eduskuntakeskustelua, ei aina edes s i l l o i n 

kun asianomaisen ministerin alaa koskeva a s i a on e s i l l ä . 

Hilttiinen: Lumpeen esittämään asiaan on k i i n n i t e t t ä v ä vakavaa 

huomiota. On sattunut n i i n k i n , e t t ä on saatu e r i l a i s i a t i e t o j a mi-

n i s t e r i e n kannanotoista. Minis ter i t e ivät seuraa a s i o i t a , puolustus-

ministeri el edes käy eduskunnassa. A s i o i s t a el t i e d o i t e t a e d u s t a j i l l e . 

Nokelainen: Hallituksen j ä s e n i l t ä p i t ä i s i saada t i e t o j a a s i o i s t a . 

Keskustelun päätyttyä p ä ä t e t t i i n , e t t ä ryhmän toinen puheen-

j o h t a j a Reinikainen i lmoittaa hal l i tuksen m e i k ä l ä i s i l l e J ä s e n i l l e , 

e t t ä heidän o l i s i oltava saapuvi l la ryhmän kokouksissa, sekä e s i t t ä ä 

pääminis ter i l l e toivomuksen, e t t ä m i n i s t e r i t o l i s i v a t eduskunnan i s -

tunnoissa ainakin a i l l o l n kun heidän ministerlönoä a s i o i t a 

on eduskunnan käsi te l tävänä, 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

T a r k i s t e t t u 
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P ö y t ö k l r i a 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmin valmistavan valiokunnan 

kokouksesta, Joka p idet t i in pankkivaliokunnan huoneessa eduskun-

ta ta los sa 29 p:nä toukokuuta 1941, Kokous alkoi kello 18. Saapu-

v i l l a o l i v a t : Bryggari,Hakkila,Komu,Kulovaara,Kuusisto»Lehtokoski, 

Linna,Peltonen,0. ,Relnikainen.Syrjänen,Tanner,Tolonen,Welling ja 

Aattela sekä kutsuttuna ryhmän Jäsen Raatikainen,J. Puhetta johti 

Tanner Ja pöytäkirjan k i r j o i t t i Aattela. 

1 §. 

Kirjelmiä. 

E s i t e l t i i n Työlfcisältien Ja lasten kotlyhdistys r . y . l ä -

hettämä kutsukortti . Joka koski ä i t ien- Ja lastenkodin harjan-

nos ta j a i s i a 84/5-41. (L i i te 1) 

Merkittiin saapuneeksi. 

E s i t e l t i i n Sanni Ja Varma Turusen'ryhmälle lähettämä kort-

t i , Jossa he lausuviit kiitoksensa hei l lä av io l i i t tonsa Johdosta 

osoitetusta huomaavaisuudesta. (L i i te 2) 

A ' e r k l t t l i n saapuneeksi. 

E s i t e l t i i n Sosialidemokraattisen Työläisnuori soi i i ton l ä -

hettämä kutsu edustajan lähettämisestä l i i t o n edustajakokoukseen. 

Joka pidetään Tampereella kesäkuun 1 Ja 2 päivinä. (Li i te 3) 

Päätet t i in ryhmäkokoukselle ehdottaa, et tä ryhmän edustajik-

si k.o. kokoukseen v a l i t t a i s i i n Aattela Ja Toivonen. 

E s i t e l t i i n Kuopion läänin Itäisen vaa l ip i i r in Sos.-dem. P i i -

r i j ä r j e s t ö n s ihteer in, Kososen lähettämä kirjelmä, jossa kiinni-

tetään ryhmän huomiota p i i r in a lueel la sul jettuina oleviin työ-

väentaloihin sekä T5yydetään ryhmää ryhtymään toimenpiteisiin asian 

Johdosta.(Li i te 4) 

Päätet t i in v a l i t a ryhmän jäsenet Raatikainen , J . j a Tervo 

hoitamaan kirjelmässä mainittua a s i aa . 

2 §. 

Alemplpalkkalsten valtion viran- Ja tolmenhaltl Jäin 

palkkauskysymys. 

E s i t e l t i i n valt ion pienipalkkaisten viran- j a toimenhaltl-

jäin jär jes tö jen yhteinen kirjelmä, joka oli lähetystön kautta 

jä te t ty ryhmälle, ja jossa kosketellaan pienipalkkaisten viran-
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1. 

Ja tolraenhalt lJaln palkkauakygymystgtf l l I t teet g Ja 6) 

Peltonen.O.: Asiaan on ryhmfin t aho l t a k i i n n i t e t t ä v ä 

vakavaa huomiota, vaikka lisämenoarvion yhteydessä el voidakaan 

saada määrärahoja palkkojen koro l tus ta var ten . 

Aa t te la : Yhtyi Peltosen lausuntoon. Asiasta on myös 

eduskunnassa puhuttava. 

Keskustelun päätyt tyä p ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle eh-

do t t aa , e t t ä ryhmän JSsenet O.Peltonen Ja Malmivuori menisivät 

as ian Johdosta ryhmän edus ta j ina va l t iovara inmin is te r in puhei l -

l e . 

3 §. 

Si ir toväen pika-a8utugtoiminnan kautta t i l o i l t a pois 

Joutnvien maata]onstyönteklJäin aauttaminen. 

O te t t i i n käslteltfivi:ksi ryhmän suhtautuminen h a l l i t u k -

sen esitykseen l a i k s i s i i r toväen plka-asutustolminnan kautta t i -

l o i l t a pois Joutuvien maataloustyöntekiJäin asut tamisesta sekä 

maatalousvaliokunnan a s i a s t a antamaan mietintöön. 

P ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle ehdot taa , e t t ä ryhmän puolesta 

y r i t e t t ä i s i i n saada e s i t y s hyväksytyksi maatalousvaliokunnan mie-

t in töön l i i t e t y n valiokunnan sosia l idemokraat t is ten Jäsenten vas-

ta lauseen mukaisest i . 

4 §. 

Työntekijäin vnosilomaetuJen säilyttäminen eriöissä tapauk-

s i s s a . 

O te t t i i n käs i t e l t äväks i ryhmSn suhtautuminen ha l l i tuksen 

esitykseen l a i k s i työn tek i jä in vuosllomaetujen sä i ly t t ämises tä 

er^'lssä takauksissa , sekä työviienaslainvallokunnan a s i a s t a antamaan 

mietintöön. 

P ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle ehdottaa, e t t ä ryhmän puoles-

t a y r i t e t t ä i s i i n saada e s i t y s hyväksytyksi työväenasialnvaliokunnan 

mietintöön l i i t e t y n valiokunnan sos ia l idemokraat t i s ten Jäsenten vas-

talauseen mukaisest i . 

5 §. 

Korvauslain muuttaminen. 

O te t t i i n käs i t e l t äväks i ryhmän suhtautuminen ha l l i tuksen 

esi tykseen l a i k s i alueluovutuksen Johdosta menetetyn omaisuuden 

korvaamisesta annetun l a i n muttaamlsesta, sekä va l t iovara inva l io -

kunnan a s i a s t a antamaan mietintöön. 

< K-
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ri ' j t 'e 1 v . v . T>cytlkl-J. 29/5-41. 

YYDAMMH: TÄTRN TKITÄ YSTÄVÄLLISESTI 
LÄSNÄOLOLLANNE KUNNIOITTAMAAN 
Ä I T I E N - J A I. A S T E N K O D I N 
H A R J A N N O S T A J A I S I A 
i.AUANTAINA TOUKOKUUN 24 PNÄ 1Q41 
KLO t3 RAKENNUKSELLA LEMUNKUJA I 

K u n II i o i 11 a V a s I i: 

T Y Ö L Ä I S Ä I T I E N J A L A S T K N K O T I Y H D I S T Y S R.Y. 

Mtinn Slllanpöfi. Marlin Sttlmeltt-liirrincn. 

Paikalle oii sopivin tulla Käpylän raiHovfliiniilla lai Töölöstä päin vaunulla n:o 8. Nous-
taan vaunusta Stureiikailun |a Mäkelänkadun kulmassa. Rakennus on ruotsalaisen kansa-

koulun takana. Lelpäkorlli mukaan. 

l i i t e 2' V.v. pövtfklrJa^n 2'j/5-41. 
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ja to lmenhal t lJa ln pai kkauakygymystfctfllItteat g Ja 6) 

Pe l tonen ,0 . : Aelaan on ryhmtoi t aho l t a k i i n n i t e t t ä v ä 

"vakavaa haoralota, vaikka llsämenoarvlon yhtey^easä el voidakaan 

saada määrfeTahoja palkko; 

Aa t te la : Yhtyi 1 

eduskunnassa puhuttava, 

Keskustelun päfil 

do t t aa , e t t ä ryhmän Jfiser 

as ian Johdosta ryhmän edi 

l e . 
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Siirtoväen plka-

joutnvlen maata] 

O te t t i i n käs i t e l t äv iks i rvhmtJn + 

sen esitykseen l a i k s i sl 

l o i l t a pois Joutuvien ma. 

maatalousvaliokunnan asli 

P ä ä t e t t i i n ryhml 

y r i t e t t ä i s i i n saada e s l t j 

tlntöb'n l i i t e t y n vallokui 

ta lauseen mukaisest i . 

Työntekijäin vuc 

s l s s a . 

O te t t i i n käsi t e l t£vä'ksl ryhmän suhtautuminen ha l l i t uksen 

esitykseen l a i k s i tyi inteki jä in vuosilomaetujen sä i ly t t ämises t ä 

e r i i s s ^ takauksissa , sekä työväenasialnvallokunnan a s i a s t a antamaan 

mietintöön. 

P ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle ehdottaa, e t t ä ryhmän puoles-

t a y r i t e t t ä i s i i n saada es i tys hyväksytyksi työväenasialnvaliokunnan 

mietintöön l i i t e t y n valiokunnan sos ia l idemokraa t t i s ten Jäsenten vas-

talauseen mukalsest i . 

f il 
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5 §. 

Korvauslain muuttaminen. 

O te t t i i n klislteltäv^"ksi ryhmän suhtautuminen ha l l i t uksen 

esitykseen l a ik s i alueluovutuksen Johdosta menetetyn omaisuuden 

korvaamisesta annetun l a i n muttaamisesta, sekä va i t i ova ra lnva l io -

kunnan a s i a s t a antamaan mietintöön. 

L i i t e 3 v ,v . pöytekir.^öttn 29/5-41, 

H E L S I N K I P. . P A A S I V U O R E N K A T U 3 . P U H E L I N 7 2 4 9 0 

21 , . M 

Josialldcmohi- a t t ineu ryhmä 

^'elsini.i. 

I ^ i i t t o - , r. i t ^ i t - - . . V - - ^ i n - i n - n e d u - t 3.1 K o i - c u s 

idot -in T a b . ri.-i 1 Ja 2 p.:avinL, 

k'en easik.:'j nainittun^i r - i v nr- klc ic •-n työv en-

tdlon Kon-ertti^: illK-bj. 

tu^Si koKc;UK..e-:ba:iaiie J : i l rnnl t t - : in f ^yv - t - ^h tn - e s t i 

V ilitceinnrin^;. edu-L-ijin nimen i^oill.^ enn^l o l tg . 

A-: 

: I 
I 

Toveri 1.1 i'^ in t--̂  rv. hi yks in 

Sosialickmj^craatliasa 
Cyölmsri^^solul lo r . y . 
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5 §. 
Korvauslain muuttaminen. 

Otettiin k£sitelt£vfe'k8l ryhmän suhtautuminen hallituksen 

esitykseen laiksi alueluovutuksen Johdosta menetetyn omaisuuden 

korvaamisesta annetun lain muttaamisesta, sekfi valtiovarainvalio-

kunnan asiasta antamaan mietintöön. 

Sosialidemokraattisen puolueen eduskuntaryh^lle 

.) 

Alemplpalkkalset valtionvlrkailijat ovat edustajiensa kautta 
noin puolentoista vuoden ajan olleet yhteistoiminnassa elintasonsa 
kohottamiseksi^ joka kulatustarvikkeiden huimaayan nousun takia on 
laskenut toimeentulon alapuolelle. 

Kuluvan vuoden alussa tosin alempipalkkaiset virkailijat saivat 
300 markan kuukautisen kalliinajan koroituksen, mutta ttfmä koroitus 
menetti heti merkityksenstt, sillU elintarvikkeiden hintojen jatkuva 
nousu ja'1/2-41 voimaan astunut liikevaihtovero^ joka on noin 10 
vaikutti sen/että pienipalkkaisten taloudellinen asema on vain huo-
nontunut* 

Hintojen nousu on vuodesta 1939 tähttn mennessä ollut n* 40 
t 

Kun otamme huomioon^ että valtion pienipalkkaiset virkailijat jo ennen 
vuotta 1939 olivat, kuten valtiovaltakin tunnusti, noin 16 prosenttia 
silloista hintatasoa alhaiseapin palkatut, voimme hyvin käsittää 
minkälaisessa ahdingossa ja velkaan tiineessä asemassa pienipalkkaisten 
nyt on tultaVa' toimeen. * ' 

Olemme aikanaan kääntyneet valtiöneuvoston puoleen anomuksella, 
/ 

että se liiBäbudjettia laatiessaan ottaisi siihen niin suuren määrärahan 

•II 
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että alle 30.000 markan vuotuilta peruspalkkaa nauttivilla valtion 
virkailijoille voitaleiln 1/7-41 alkaen auorlttaa 400 markan kuukau-
tlnen llsäkoroitus. Llattbxidjettlesltykseisä ei kuitenkaan ole tarkoi-
tukseen mttfirttrahaa ehdotettu. 

Kun olemme Tmmttrtttäksemme kttyttllneet ne luvalliset keinot, joita 
melllK on ollut, saadaksemme valtioneuvoston kiinnlttämättn vakavaa 
huomiota valtion pienipalkkaisten aseman parantamiseksi, emmektt ole 
•sltyksissttmme onnistuneet, rohkenemme kättntyä arvoisien kansanedusta-
jien puoleen, sillä hättt on todella huutava. 

• - i • 

Valtion pienipalkkaisten keskuudessa vallitsee tyytymättömyys 
siitä, että vaikka palkat eivät riitä edes jokapäiväiseen leipään, ei 
heidän anomuksiinsa kiinnitetä asianmukaista huomiota. 

Pyydämme arvoisia kansanedustajia kiinnittämään huomiota pienipalk 
kai Sten valtion virkailijain todella äärimmäisen kireäksi käyneeseen 
taloudelliseen asemaan, ja esittämään maan hallitukselle toivomuksen, 
että se erittäin kiireellisesti harkitsisi keinoja, joilla valtion 
pienipalkkaisten taloudellista asemaa voidaan nopeasti ja tehokkaasti 
parantaa. 

Toivomme, että tämä kirjelmä käsitellään arvoisan ryhmänne kokouk-̂  
sessa. 

Helsingissä, 16 pmä toukokuuta 1941. 
Flnlands Svenska Lokomotivmannaförening r.f. 
Luotsi^ja Majakkamlesliitto r.y. 
Mielisairaanhoitajain Liitto r.y. 
Suomen Konemestariliitto r.y. 
Suomen Postimiesliitto r.y. 
Suomen Rautatieläisten Liitto r.y. 
Suomen Tullimiesliitto r,y. 
Suomen Vankilavlrkai11Jäin Liitto r.y. 
Suomen Veturimiesyhdistys r.y. 
Svenska Kamratförbundet vid Statsjärnvägama r.f. 
V.R.Asemamiesyhdistys r.y, 
V.R.Keskusjärjestö r.y. 
V.R.Lennätinasentajayhdlstys r.y. 
V.R.Ratavartijayhdistys r.y. 
V.R.Varastomestariyhdistys r.y. 
V.R.Vaunumiehistöyhdistys r.y. . 
Valtion Vahtimestariyhdlstys r.y. ja 



l i i t e p ö y t ä k l r i a a n 29/6-41 

Me allekirjoittaneiden valtion viran ŝ ja toimenhaltijaryhmien 

edustajat pyydämme Valtioneuvostolle kunnioittaen esittää seuraavaa: 
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Edustamamme valtion virkailijaiyhmät asumme ja toimimme itäisen rajaseu-
tumme välittömässä läheisyydessä ja pääpuolustuslinjamme ulkopuolella, joka seikka 
raskaana painaa henkistä vireyttämme ja jossa maaseutu elintarpeitten ynnä muitten 
kulutustarvikkeiden tuotantoon nähden on heikko, alueella asuvien ihmisten kokonais-
lukumäärään nähden. Sen vuoksi elintarpeet ja kulutustarvikkeet ovat mainitulle 
alueelle tuotavat kauempaa Länsi- ja Keski-Suomesta, joten kuljetuskustannukset, 
jotka saadaan lisätä vahvistettuihin hintoihin, suhteettoman suuresti nostavat k.o. 
tarvikkeiden hintoja. Myöskin matkustuslupien hankkiminen jokaista matkaa varten 
aiheuttaa vuosittain huomattavia lisäkustannuksia etenkin suuriperheisille. Tästä 
johtuen joudumme huonompaan asemaan kuin lännempänä asuvat valtion viran- ja 
toimenhaltijat. 

Valtiovalta onkin jo aikaisemmin myöntänyt rajan aiheuttaman erikoisaseman 
eräille virkailijaryhmilleen, esim. kansakoulunopettajille ym. Tämän se on jo tehnyt 
rauhan aikana, jolloin olosuhteet elin- ja kulutustarvikkeisiin nähden olivat varsin 
toiset. 

Edellä olevaan viitaten rohkenemme kunnioittavimmin Valtio^ 

neuvostolta anoa toimenpidettä, että kaikille rajaseudulla toimiville 

valtion virani ja toimenhaltijoille kuluvan toukokuun 1 päivästä \uf 

kien suoritettaisiin rajaseutulisänä 15—20 /̂o peruspalkasta. 

Lappeenrannassa toukokuun 18 p:nä 1941. 

. -f: 

Kaakkoisen Rajaseudun Rautatieläisten Yhdistys 

Suomen Vankilavirkailijain Liiton r.y. Konnunsuon 
Keskusvankilan osasto 

Suomen Postimiesliiton Lappeenrannan osasto 
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r Aatte la : Hyhnfc']! o l i s i nyt mfiiJrettfivii kantansa s i l t ä , 

o l i s iko korvausten suorit tamiseen käytet tävien p i tkäa ika i s t en 

obl lga t lo lden korko nos te t tava ne l j äks i p rosen t ik s i . 

Tanner: Oli kevytmiel is tä , e t t ä va l t iovara inval iokunta 

poikkesi ha l l i tuksen e s i t ykses t ä , o t tamal la lak ies i tykseen Kek-

kosen a lo i t t een pe rus tee l l a E § :n , mikä merkitsee e t t ä pykäläs-

sä mainittu kolmen mli jaardin markan määräraha muuttui arviomää-

rärahaks i , Jo l lo in s i t ä voidaan y l i t t ä ä hjrvlnkln pa l jon . Olisi 

ensin pi tänyt t i e t ä ä mistä varat t a r k o i t u s t a var ten o te taan . 

Kuusisto: Olen val t iovarainval iokunnassa o l l u t samalla 

kannalla kuin Tanner. 

"Velllng: Ha l l i t ukse l l e t u l i erehdys kun se esi tyksessään 

ehdott i korvauslain tuntuvaa huonontamista. Val t iovara inval io-

kunta on parantanut ha l l i tuksen e s i t y s t ä . Puhui p i tkäa ika i s t en 

obl lgat lolden koron nostamisen puoles ta . 

Reinikainen: Kun h a l l i t u s on suostunut s i ihen , e t t ä l a k i e s i - | 

tys tä voidaan muuttaa va]tlovaralnvallokunnan ehdottamalla t a v a l -

l a , nUn s i l l o i n on valkeata koettaa muuttaa va l t lova ra lnva l lo -

i 

i ' t -

• 

kunnan miet intöä. P i tkäa ika i s t en obl lga t lo lden korko o l i s i p i -

dettävä 2 1/2 t . 

Aat te la : Se los t i asian käs i t t e ly t ' val t iovarainval iokunnas-

sa ja sen asianomaisessa jaos tossa . Jaoston meikäläiset Jäsenet 

o l iva t s i t ä mieltä* e t t ä k a r j a l a i s i l l e korvauslaissa myönnettyjä 

oikeuksia el o l i s i vähennettävä. On myös muis te t tava , e t t ä kor-

vauslaki on hyväksytty perus tus la ln luonto isessa j ä r j e s tykse s sä . 

Joten sen muuttaminen käy päinsä vain s i ten kun perus tus la in muut-

tamisesta on säädet ty . 

Tanner: 3hdo t t i , etti" ryhmälle e h d o t e t t a i s i i n , e t t ä 80 

kannat ta is i 2 §:n pois tamista e s i t ykses t ä . 

Hakkila: Kannatti Tannerin ehdotusta. 

Kulovaara: Porvar i t tu levat hyväksymään l a in va l t iovara in -

valiokunnan ehdottamassa muodossa Ja Jos me asetumme valiokunnan 

mietintöä vastustamaan, n i in häpäisemme itsemme. 

Keskustellun Jälkeen to imite tussa äänestyksessä p ä ä t e t t i i n 

seltsemfellä äänel lä kuutta ääntä vastaan ryhmäkokoukselle ehdot-

t a a , e t t ä ryhnä kannat ta is i esi tyksen hyväksymistä va l t lova ra ln -

vallokunnan ehdottamassa muodossa» mikäli on kysymys 2 §:n s ä i -

ly t t ämises t ä . 

Tämän Jälkeen p ä ä t e t t i i n äänestykset tä ryhmäkokoukselle 
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